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Otevření kostela 
sv. Martina a Jiří  
v Martínkovicích 

Římskokatolická farnost Broumov, 
GŘ NPÚ a NPÚ ÚOP v Josefově společně  
s Omnium o.s.  uspořádaly v rámci cyklu 
Otevřené kostely Broumovska v sobotu 
24. srpna Otevření kostela sv. Martina 
a Jiří v Martínkovicích 

Během komentovaných prohlídek 
měli návštěvníci příležitost se seznámit 
s tradičními materiály  a postupy při zá-
chraně památek a s jejich uplatněním 
při restaurování unikátních nástěnných 
maleb kostela. Zcela mimořádně si 
mohli prohlédnout i běžně nepřístupný 
krov kostela  a prostory budovy martín-
kovické fary.
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Víte, že
výběrové řízení na dodávku štěpkova-

če pro Technické služby vyhrála společnost 
TRANSTECHNIK CS, spol.s r.o. z Prahy-
-Strašnic?

vítězem poptávkového řízení na zakázku 
výměny oken a vchod. dveří na budově čp. 61 
v Opočenského ul. se stala firma Truhlářství 
PORTIKUS z Dobrušky?

vítězem poptávkového řízení na cyklo-
trasu  z Olivětína do Broumova se stala firma 
Eurovia CS z Prahy?

k dalším vítězům poptávkových řízení 
patří také firma Radek Myška, Teplice nad 
Met., a to na opravu fasády MěÚ - budova 
1, a firma SMI-ČR grup s.r.o.z Broumova na 
opravu komunikace - Růžová ul.?

provozovatelem čistírny odpadních vod 
budou Vodovody a kanalizace Náchod?

v letošním roce byly již podruhé prove-
deny postřiky, které  měly odstranit plevel 
na okrajích silnic a chodníků? Chemie se 
nevyznamenala, neboť plevel vesele bují dál. 
Finanční prostředky pro letošní rok již TS 
vyčerpaly, ale z úspor v oddělení zahradnic-
tví nakoupí účinnější prostředky a pokusí se 
ještě letos plevel zničit

na úpravy komunikace v Rožmitále bylo 
plánováno cca 250 000,-Kč ? Díky složitosti 
a rozsahu poškození vozovky si akce vyžádá 
částku kolem 400 000,- Kč. Bližší popis i fo-
todokumentaci z této akce přineseme v příš-
tích BN

na hřbitově se chýlí ke konci budování 
zpevněných chodníků? V rámci rozpočtu se 
ještě podaří i upravit chodník podél rozptylo-
vé loučky.

Technické služby města Broumova vy-
hověly starším občanům a na nové ceduli  
s pokyny, jak se mají občané na hřbitově cho-
vat, odstranily zákaz VODĚNÍ kola na hřbi-
tově? Umožnily tak starším občanům, aby 
mohli dovézt květiny, věnce, hrnky apod. až 
k hrobovým místům. Bohužel si však někteří 
- hlavně mladší - občané pletou hřbitov s cy-
klostezkou! Na hřbitově platí zákaz jízdy na 
kole, a proto pozor na pokuty!

TS a město již přes dva měsíce řeší krá-
deže květin, ozdobných mís a květináčů na 
hřbitově? Internetové připojení na „domeč-
ku“ u hřbitova je již funkční a zakoupení  
a instalaci prvních dvou kamer již nestojí nic 
v cestě. Občané pak budou moci na strán-
kách města sledovat, kdo jim „uklízí“ kvě-
tiny. Zloději se tak také budou moci těšit ze 
záběrů své činnosti.

zbořenou částí zdi u starého hřbitova si 
někteří občané zkracují cestu kolem smu-

teční obřadní síně? To by se snad do určité 
míry dalo tolerovat. Smutné však je, že se zde 
procházejí i se psy! Tuto novinku už dokonce 
někteří zkoušejí zavést na hlavním hřbitově. 
Hřbitovní řád však přítomnost psů na hřbito-
vě zakazuje- pozor na pokuty!    

pítko na Kostelním náměstí je opět funkč-
ní?

za Větrolamem bylo odstraněno písko-
viště včetně betonových obrub? Místo bude 
zavezeno hlínou a zatravněno

fotopast zachytila občana, který u sběr-
ných nádob u nemocnice „odkládal“ pne-
umatiky? Pokuta ho nemine! Další „po-
řádkumilovný“ občan přivezl linoleum  
a staré podlahy.  Po upozornění se tento mate-
riál zase odvezl (snad na sběrný dvůr). Firma 
Pedersen vám umožní přivézt odpad na Sběr-
ný dvůr zdarma – jen předložíte potvrzení  
o zaplacení odpadů (popelnic). Výjimku tvoří 
vnitřní vybavení osobních aut, kde si účtu-
je poplatek za plastové, látkové, molitanové  
a skleněné části

opilý řidič naboural lávku přes Stěnavu  
u „Číny“? Oprava škody na schodech a zdi 

bude stát přes 20 000,- Kč a vůči panu řidiči 
bude uplatněna.

dalšímu řidiči se „povedlo“ nabourat 
pískovcový kvádr na mostě pod klášterem? 
Zdá se, že toto místo řidiče doslova přitahuje, 
neboť k bourání do tohoto kamene dochází 
téměř každý měsíc. Nemohli by si řidiči najít 
nějaký jiný pískovec? Vždyť jimi je Broumov-
sko proslulé!

na sáčky pro psí exkrementy si již velká 
část občanů zvykla a po svých psích přátelích 
uklízí? Škoda jen, že ještě ne všichni a že ně-
kteří místo do koše odhodí sebraný „poklad“ 
do trávy!

na hranici katastru Broumova a Hejt-
mánkovic u hřiště Tužme se byl opraven pro-
pustek? Bude ještě opatřen zábradlím.

vysoký topol na pozemku MŠ v Příčné 
ulici byl zasažen bleskem? Strom byl poško-
zen natolik, že musel být odstraněn. 

na ul. Hvězdecké, Rybářské a Nové byly 
doplněny odpadkové koše? Ve výrobě jsou 
schránky pro sáčky, které budou posléze ke 
košům namontovány.

Arnošt Obst

Prodejní trhy na náměstí v tomto roce 
pokračují
Každé první pondělí v měsíci se uskuteční tradiční prodejní trhy na Mírovém náměs-

tí v Broumově. Široký sortiment zboží vám zajistí prodejci z Čech a Moravy. Další trhy se 
tedy uskuteční 2. září 2013.

Srdečně vás zve na tyto prodejní akce a přeje příjemný nákup organizátor trhů  pan 
František Fiala z Kostelce nad Orlicí.
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Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Fröde, 
pan Arnold  Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, MUDr. Jiří Veselý, pan Ar-
nošt Obst a Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice. 

Omluven:   ----------------------
Pozdější příchod:  ----------------------
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté: Ing. Marcela Žouželková - vedoucí odboru životního pro-

středí, Bc. Lucie Lesáková – vedoucí org. složky Kultura a Infocent-
rum

Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel   (pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0) 

Začátek jednání: 15:00 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Výběrová řízení
2. Různé
Návrh programu byl schválen (pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0)

PRůBĚH JEDNáNÍ A PŘIJATá USNESENÍ

01/73/13 Výběrová řízení
1. Zakázka „Zkvalitnění nakládání s komunálními odpady, pod-

pora domácího  kompostování – město Broumov“ – výběrové řízení 
na dodavatele kompostérů.  Předkladatelka: vedoucí odboru životní-
ho prostředí-

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení na dodávku kom-
postérů k zakázce „Zkvalitnění nakládání s komunálními odpady, 
podpora domácího kompostování – město Broumov“ obchodní spo-
lečnost JELÍNEK – TRADING spol. s r.o., Zarámí 4432, 760 01 Zlín, 
IČ 423 39 723, a to na základě doporučení hodnotící komise.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

RM schvaluje smlouvu mezi městem Broumov a  obchodní spo-
lečností JELÍNEK – TRADING spol. s r.o., Zarámí 4432, 760 01 Zlín, 
IČ 423 39 723 na realizaci zakázky „Zkvalitnění nakládání s komunál-
ními odpady, podpora domácího kompostování – město Broumov“ 
dle předlohy, se zapracováním změn.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0 

2. Zakázka „Technické zajištění kulturních akcí“
Předkladatelka: vedoucí organizační složky Kultura a Infocent-

rum RM schvaluje výzvu zájemcům k podání nabídky k velké zakázce 
města pod názvem „Technické zajištění kulturních akcí“ realizované 
v rámci mikroprojektu „Žijeme v regionu Broumovsko & Noworud-
sko“ a seznam oslovených firem dle předlohy.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0
RM jmenuje výběrovou komisi ve složení: předseda - Milan Kotr-

nec, členové - Bc. Lucie Lesáková, Ing. Jan Durdincová, Pavel Fröde, 
Jitka Exnerová, Dis., náhradník - Arnold Vodochodský.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,    zdržel se: 0

02/73/13 Různé

1. Bezúplatné nabytí nadbytečného majetku hlavního města 
Prahy . Předkladatel: místostarosta

RM schvaluje bezúplatné nabytí movitých věcí do majetku města 
Broumov - 5 ks pistolí  CZ 75 9 mm Luger, za účelem využití Městskou 
policií Broumov.

RM schvaluje smlouvu mezi Městem Broumov a  Hlavním měs-
tem Praha o bezúplatném převodu dle předlohy. 

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

2. Žádost TJ Slovan Broumov o stanovisko města  k připravo-
vané rekonstrukci kabin.

Předkladatel: místostarosta
RM potvrzuje soulad rekonstrukce kabin TJ Slovan Broumov na 

hřišti Stanislava Opočenského v Broumově s územním plánem města 
i s koncepcí rozvoje města.

Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

3. Poděkování hejtmana KHK za příspěvek pro obce postiže-
né povodněmi

Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí poděkování hejtmana Královéhradeckého 

kraje za finanční příspěvek, který město Broumov věnovalo na sbírku 
vyhlášenou KHK pro obce postižené povodněmi.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

4. Informace zástupců města z oficiálních návštěv partnerské-
ho města Forchheim

Předkladatel: starosta, část radních
RM bere na vědomí informace z oficiálních návštěv zástupců měs-

ta ve Forchheimu v červenci letošního roku.
Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

5. Informace o limitech v možnosti financování regenerace lo-
kality  „U Větrolamu“z prostředků Operačního programu minister-
stva životního prostředí.

 Předkladatelka: vedoucí odboru životního prostředí
RM bere na vědomí informaci vedoucí odboru životního prostředí 

o limitech v možnosti financování regenerace lokality „U Větrolamu“, 
k.ú. Broumov z prostředků Operačního programu ministerstva život-
ního prostředí.

RM ukládá vedoucí odboru životního prostředí ve spolupráci s ve-
doucím odboru investic a rozvoje hledat řešení, případně zadat studie, 
směřující ke zlepšení současného stavu výše uvedené lokality.  

Termín: 15.09.2013
Hlasování:pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 16:30 hod. 

Termín následujícího jednání RM: 
středa 14. srpna 2013 od 13:00 hod.

Zapsala:  Jitka Nigrinová

Ověřeno dne:           
Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel    

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Jednání Rady města Broumova č. 73
ze dne 24. července 2013

 
POZVáNKA

NA VEŘEJNÉ ZASEDáNÍ 
KULTURNÍ KOMISE 
MĚSTA BROUMOVA

24. 9. 2013  17:00
Konferenční sál IC Broumov



Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Frö-
de, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst a Ing. 
Eva Blažková, MPA - tajemnice.

Omluveni:   MUDr. Jiří Veselý
Pozdější příchod:  pan Arnold Vodochodský
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté: Ing. Milada Kubalíková – ředitelka CSSNB, Ing. Miloš An-

drš – vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví, Bc. Tomáš Král 
– zástupce vedoucí odboru správy a majetku města, Bc. Jana Rousko-
vá – vedoucí finančního odboru, paní Helena Burešová – referent pa-
mátkové péče, Ing. Marcela Žouželková – vedoucí odboru životního 
prostředí, pan Petr Kuchta – vedoucí odboru investic a rozvoje, Bc. 
Dana Hejnišová – ředitelka TS města Broumov     
        Ověřovatel: pan Arnošt Obst   (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0) 

Začátek jednání: 13:10 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Centrum sociálních služeb Naděje Broumov
2. Projekt OSPOD
3. Majetkové záležitosti
4. Finanční záležitosti
5. Kontrola usnesení
6. Výběrová řízení
7. Investiční záležitosti
8. TS města Broumova
9. Různé
Návrh programu byl schválen.                 

(pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

PRůBĚH JEDNáNÍ A PŘIJATá USNESENÍ

01/74/13 Centrum sociálních služeb Naděje Broumov
Předkladatelka: ředitelka CSSNB
1. Návrh změny organizační struktury domova pro seniory 

CSSNB
RM schvaluje návrh změny organizační struktury domova pro se-

niory CSSNB se zapracováním připomínek radních.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0 ,  zdržel se: 0
2. Strategický plán Centra sociálních služeb Naděje Broumov
RM bere na vědomí plnění cílů obsažených ve Strategickém plánu 

CSSNB dle předlohy.
Hlasování: pro: 5, proti: 0,   zdržel se: 0 

02/74/13 Projekt OSPOD
Předkladatel: vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví
RM bere na vědomí informace o vyhlášení výzvy C2 z OP LZZ a o 

připravovaných aktivitách v rámci této výzvy ze strany odboru sociál-
ních věcí a zdravotnictví.

RM schvaluje uzavření smlouvy mezi Městem Broumov a Cent-
rem evropského  projektování a.s., Hradec Králové, ve věci komplex-
ního zpracování žádosti a řízení projektu dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0 ,   zdržel se: 0

03/74/13 Majetkové záležitosti
Předkladatelka: vedoucí odboru správy a majetku města
1. Pronájem části p.p.č. 268/2 v k.ú. Velká Ves u Broumova
RM schvaluje uzavření nájemní smlouvy k části p.p.č. 268/2 – 

zahrada o výměře 100m2 v k.ú. Velká Ves u Broumova od 01.09.2013 
……………………….., za roční nájemné 200,- Kč.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

2. Výběr zhotovitele zakázky „Výměna oken a vchodových dve-
ří na budově v ul. Opočenského č.p. 61, Broumov I“

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení k zakázce „Výmě-
na oken a vchodových dveří na budově v ul. Opočenského č.p. 61, 
Broumov I “ firmu Truhlářství PORTIKUS s.r.o., Pulická 105, 518 01 
Dobruška, IČO 27516156, a to na základě doporučení hodnotící ko-
mise.

     RM schvaluje smlouvu o dílo s firmou Truhlářství PORTIKUS 
s.r.o., Pulická 105,  518 01 Dobruška, IČO 27516156  na realizaci za-
kázky „Výměna oken a vchodových dveří na budově v ul. Opočenské-
ho č.p. 61, Broumov I“, dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,    zdržel se: 0

3. Bytová komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání bytové komise č. 30/2013 ze 

dne 16.07.2013.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Majetková komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání majetkové komise č. 29 ze dne 

05.08.2013.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

5. MUSIC&THEATRE S.G.PITAŠ o.s.  - žádost o výpůčku 
elektrocentrály

Předkladatel: starosta
RM schvaluje výpůjčku elektrocentrály o.s. MUSIC&THEATRE 

S.G.PITAŠ na akci, která se bude konat dne 07.09.2013. Výpůjčitel je 
povinen zajistit si odborníka pro manipulaci s elektrocentrálou.

RM ukládá právníkovi města vypracovat smlouvu se zapracová-
ním pravidel výpůjčky elektrocentrály.       Termín do 30.08.2013 

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

6. Sdružení pro romskou kulturu Broumov, o.s. - žádost o vý-
půjčku

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje zapůjčení Dětského hřiště a laviček Sdružení pro 

romskou kulturu Broumov o.s. dne 31.08.2013, za podmínek uhra-
zení nákladů na energie, zpětného odvozu laviček ze strany žadatele 
a dodržení ostatních podmínek dle Směrnice Rady města Broumova 
č. 16 „O zapůjčení věcí nemovitých, movitých, Dětského hřiště a KD 
Střelnice“. 

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

7. TJ Slovan Broumov – oddíl odbíjené - žádost o bezúplatnou 
výpůjčku + žádost o příspěvek

Předkladatel: starosta
RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku sociálního zařízení na Dět-

ském hřišti, laviček a stánků TJ Slovan Broumov – oddílu odbíjené na 
akci „Memoriál Slávky Streubelové“ dne 24.08.2013.

RM schvaluje příspěvek ve výši 7.000,- Kč z prostředků RM TJ 
Slovan Broumov – oddílu odbíjené na úhradu části nákladů spoje-
ných se zajištěním stravování pro družstva z partnerských měst Nowa 
Ruda a Forchheim v rámci akce „Memoriál Slávky Streubelové“ dne 
24.08.2013.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0 ,   zdržel se: 0

04/74/13 Finanční záležitosti 
Předkladatelka: vedoucí finančního odboru

Jednání Rady města Broumova č. 74
ze dne 14. srpna 2013
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1. Úvěr na předfinancování projektu „Cyklotrasa z Broumova 
– Olivětína do Broumova – stavební práce“

RM souhlasí s využitím kontokorentního účtu na předfinancování 
projektu „Cyklotrasa z Broumova – Olivětína do Broumova – staveb-
ní práce“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

2. Výzva k podání nabídky k zakázce „Poskytnutí úvěru na 
koupi rychlého zásahového automobilu RZA L2R“

RM schvaluje výzvu k předložení nabídky a seznam oslovených 
bankovních ústavů k zakázce „Poskytnutí úvěru na koupi rychlého 
zásahového automobilu RZA L2R“ dle předlohy.

RM ustanovuje hodnotící komisi k zakázce „Poskytnutí úvěru na 
koupi rychlého zásahového automobilu RZA L2R“ a jmenuje její čle-
ny: Milan Kotrnec (předseda), Karel Ducháč, Bc. Jana Rousková. 

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

05/74/13 Kontrola usnesení
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM bere na vědomí kontrolu usnesení. 
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

06/74/13 Výběrová řízení 
1. Výběrové řízení na dodavatele štěpkovače v rámci projektu 

„Zkvalitnění nakládání s komunálními odpady, podpora domácího 
kompostování – město Broumov“

Předkladatelka: vedoucí odboru životního prostředí
RM schvaluje jako vítěze výběrového řízení k zakázce na dodávku 

štěpkovače v rámci projektu „Zkvalitnění nakládání s komunálními 
odpady, podpora domácího kompostování - město Broumov“ ob-
chodní společnost TRANSTECHNIK CS, spol. s r.o., IČO 452 75 718, 
Průběžná 3210/80b, 100 00 Praha - Strašnice, na základě doporučení 
hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s obchodní společností TRANSTECHNIK 
CS, spol. s r.o., IČO 452 75 718, Průběžná 3210/80b, 100 00 Praha – 
Strašnice na dodávku štěpkovače v rámci projektu „Zkvalitnění na-
kládání s komunálními odpady, podpora domácího kompostování 
- město Broumov“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

2. Projekt „Zkvalitnění nakládání s komunálními odpady, 
podpora domácího kompostování – město Broumov“ – kompostéry

 Předkladatelka: vedoucí odboru životního prostředí
RM bere na vědomí informace o průběhu projektu „Zkvalitnění 

nakládání s komunálními odpady, podpora domácího kompostování 
- město Broumov“.

RM schvaluje znění vzorové smlouvy o výpůjčce kompostérů dle 
předlohy.

RM pověřuje MěÚ Broumov – odbor životního prostředí, rozho-
dováním o uzavírání smluv o výpůjčce kompostérů v rámci projektu 
„Zkvalitnění nakládání s komunálními odpady, podpora domácího 
kompostování - město Broumov“.  

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0
Příchod pana Arnolda Vodochodského v 15:30 hod.

3. Výzva k podání nabídky k zakázce „Oprava části zdi měst-
ských hradeb, Broumov, p.č. 141/5“

Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje
RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem 

a zadávací dokumentaci k zakázce  „Oprava části zdi městských hra-
deb, Broumov, p.č. 141/5“dle předlohy.

RM ustanovuje hodnotící komisi k zakázce „Oprava části zdi 
městských hradeb, Broumov, p.č. 141/5“ a jmenuje její členy: Kamil 
Slezák (předseda), Petr Kuchta, Helena Burešová, Arnošt Obst, Ar-
nold Vodochodský, Milan Kotrnec (náhradník).

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Výběr zhotovitele zakázky „Cyklotrasa z Broumova – Oli-
větína do Broumova“

Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Cy-

klotrasa z Broumova –       Olivětína do Broumova“, realizovanou v 
rámci projektu „Podpora rozvoje cestovního ruchu v regionu Sto-
lových hor a Broumovských stěn – 2. etapa“, reg. číslo projektu 
CZ.3.22/2.2.00/12.03403“, firmu EUROVIA CS, a.s., Národní 10, 
113 19 Praha 1, IČO 45274924, a to na základě doporučení hodnotící 
komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou EUROVIA CS, a.s., Národní 10, 
113 19 Praha 1, IČO 45274924 na realizaci zakázky „Cyklotrasa z Brou-
mova – Olivětína do Broumova“, realizovanou v rámci projektu „Pod-
pora rozvoje cestovního ruchu v regionu Stolových hor a Broumov-
ských stěn – 2. etapa“, reg. číslo projektu CZ.3.22/2.2.00/12.03403“.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

5. Výzva k podání nabídky k zakázce „Zvýšení bezpečnosti 
pěších - křižovatka ulic třída Masarykova, Střelnická, Pivovarská v 
Broumově“

Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje
RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem 

a zadávací dokumentaci k zakázce „Zvýšení bezpečnosti pěších - kři-
žovatka ulic třída Masarykova, Střelnická, Pivovarská v Broumově“ 
dle předlohy.

RM ustanovuje hodnotící komisi k zakázce „Zvýšení bezpečnosti 
pěších - křižovatka ulic třída Masarykova, Střelnická, Pivovarská v 
Broumově“ a jmenuje její členy: Kamil Slezák (předseda), Petr Kuch-
ta, Helena Burešová, Arnošt Obst, Arnold Vodochodský, Milan Kotr-
nec (náhradník).

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

6. Výběr zhotovitele zakázky „Oprava fasády MěÚ Broumov 
čp. 239 – budova I“ 

Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Oprava 

fasády MěÚ Broumov 
č.p. 239 – budova I“ firmu Radek Myška, IČO 45926603, Nerudo-

va 254, 549 57 Teplice nad Metují, a to na základě doporučení hodno-
tící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Radek Myška, IČO 45926603, 
Nerudova 254, 549 57 Teplice nad Metují na realizaci zakázky „Opra-
va fasády MěÚ Broumov č.p. 239 – budova I“ dle předlohy. Zakázka 
bude dofinancována z úspor v rámci ostatních investičních akcí měs-
ta.      Hlasování: pro: 6,  proti: 0 , zdržel se: 0

7. Výběr zhotovitele zakázky „Oprava místní komunikace – 
Růžová ulice v Broumově“ 

Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Oprava 

místní komunikace – Růžová ulice v Broumově“ firmu SMI-ČR group 
s.r.o., IČO 28827627, Pionýrská 363, 

550 01 Broumov, na základě doporučení hodnotící komise.
RM schvaluje smlouvu s firmou SMI-ČR group s.r.o., IČO 

28827627, Pionýrská 363, 
550 01 Broumov na realizaci zakázky „Oprava místní komunikace 

– Růžová ulice v Broumově“ dle předlohy.
Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

8. Výběrové řízení na provozovatele čistírny odpadních vod 
projekt „Intenzifikace ČOV v Broumově“ – vyhodnocení

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje jako vítěze výběrového řízení na provozovatele čis-

tírny odpadních vod pro projekt „INTENZIFIKACE ČOV V BROU-
MOVĚ“ firmu Vodovody a kanalizace Náchod, a.s., Kladská 1521, 
547 01 Náchod, na základě doporučení hodnotící komise.

RM schvaluje služebně provozní smlouvu k projektu „Intenzifika-
ce ČOV v Broumově“ s firmou Vodovody a kanalizace Náchod, a.s., 
Kladská 1521, 547 01 Náchod dle předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0
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9. Zakázka „Technické zajištění kulturních akcí“ – výběr do-
davatele

Předkladatelka: vedoucí org. složky Kultura a infocentrum 
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Tech-

nické zajištění kulturních akcí“, realizovanou v rámci mikropro-
jektu „Žijeme v regionu Broumovsko & Noworudsko“, reg. č.: 
CZ.3.22/3.3.02/13.03701 dodavatele - Tomáše Cirkla, Sídliště Kři-
nické 205, 550 01 Broumov, IČO 62018116, na základě doporučení 
hodnotící komise.

RM schvaluje uzavření smlouvy na realizaci technického zajištění 
kulturních akcí s dodavatelem - Tomáš Cirkl, Sídliště Křinické 205, 
550 01 Broumov, IČO 62018116 dle předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

07/74/13 Investiční záležitosti
1. Rozhodnutí o námitkách uchazeče zakázky „Dodávka a in-

stalace mobilního kluziště 300m2“
Předkladatel: místostarosta
RM souhlasí s návrhem nevyhovění námitce uchazeče firmy H+H 

TECHNIKA, spol. s r.o., Netušilova 20, 614 00 Brno proti zrušení ve-
řejné zakázky „Dodávka a instalace mobilního kluziště 300m2“. 

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,   zdržel se: 0

2. Zakázka „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže – Oprava 
fasád, sanace suterénu a přístavba vstupu domu dětí a mládeže Ulita 
Broumov“ – autorský dozor

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje na výkon činnosti autorského dozoru k zakázce 

„Rekonstrukce Domu dětí a mládeže – Oprava fasád, sanace sute-
rénu a přístavba vstupu domu dětí a mládeže Ulita Broumov“ firmu 
Transat architekti, Havlíčkova 53, 602 00 Brno.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

3. Zakázka „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže – Oprava 
fasád, sanace suterénu a přístavba vstupu domu dětí a mládeže Ulita 
Broumov“ – výkon činnosti koordinátora BOZP stavby

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje smlouvu o výkonu funkce koordinátora, odborně 

způsobilé osoby v oblasti bezpečnosti, ochrany zdraví při práci a po-
žární ochrany zakázky „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže – Oprava 
fasád, sanace suterénu a přístavba vstupu domu dětí a mládeže Ulita 
Broumov“ firmu Luděk Zeman, IČO 66281946, Sopotice 281, 561 15 
Sopotnice dle předlohy.

RM ukládá vedoucímu odboru investic a rozvoje města zpracovat 
přehled subjektů z Náchodska, poskytují služby výkonu činnosti ko-
ordinátora BOZP staveb.            Termín: do 30.8.2013

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Zakázka „Revitalizace parku – Dětské hřiště v Broumově“ – 
dodatek ke smlouvě o dílo 

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje dodatek ke Smlouvě o dílo na projektovou doku-

mentaci k zakázce „Revitalizace parku – Dětské hřiště v Broumově“ 
s firmou SportPROJEKTING Náchod, Dobrošovská 736, 547 01 Ná-
chod dle předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

08/74/13 TS města Broumova – návrh organizačních změn – 
středisko „Zahradnictví“ 

Předkladatelka: ředitelka TS města Broumova
RM bere na vědomí informace ředitelky TS města Broumova o 

plánovaných organizačních změnách v rámci střediska „Zahradnic-
tví“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

09/74/13 Různé
1. Komise SPOZ
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání komise SPOZ č. 7 ze dne   
06.08.2013.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

2. Veřejnoprávní smlouva k projednávání přestupků s obcí 
Vernéřovice 

Předkladatelka: vedoucí správního odboru
RM schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy na úseku projed-

návání přestupků mezi městem Broumov a obcí Vernéřovice dle před-
lohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

3. Náboženská obec Církve československé husitské v Brou-
mově – poděkování

Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí poděkování Náboženské obce Církve česko-

slovenské husitské v Broumově za výpůjčku prostor. 
Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Žádost o pověření člena zastupitelstva k výkonu oddávajícího
Předkladatel: starosta
RM pověřuje dle zák. č. 301/2000 Sb., o matrikách, a podle § 102 

ods. 3 zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, paní JUDr. Libuši Růčkovou, 
členku zastupitelstva, výkonem oddávajícího dne 07.09.2013 dle 
předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

5. Povolení hudební produkce
 Předkladatelka: vedoucí organizační složky Kultura a infocent-

rum
RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 org. složce Kultura a info-

centrum na pořádání hudební produkce v rámci akce ROCKSTOCK 
do 24:00 hod. Akce se bude konat na Dětském hřišti v Broumově dne 
30.08.2013.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0
6. Společnost pro destinační management Broumovska 
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí informaci o nově vydaných propagačních ma-

teriálech Společnosti pro destinační management Broumovska dle 
předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 17:55 hod. 
Termín následujícího jednání RM: středa 4. září 2013 od 13:00 

hod.
Zapsala:  Jitka Nigrinová
Ověřeno dne:        
Ověřovatel: pan Arnošt Obst      

Milan Kotrnec  Pavel Fröde
starosta  člen rady města
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V Broumově vznikla 
první městská 

pěší trasa
 
V Broumově vznikla městská pěší tra-

sa. Zrealizována byla jako další aktivita 
projektu Oslavy 20 let přeshraničního 
partnerství mikroregionu Broumovsko 
& Noworudsko.

Pěší poznávací putování je zaměřeno 
na širokou veřejnost, návštěvníky města 
i turisty. Jedná se o trasu po městě Brou-
mově, resp. po turisticky zajímavých 
místech v něm. Na každém stanovišti 
je k dispozici dřevěná tabule s informa-
cemi o konkrétním místě. Broumovská 
trasa má celkem 11 zastavení, a to nejen 
u největších turisticky významných míst. 
Dvě zastávky jsou situovány v extravilá-
nu Broumova v nezastavěném prostředí 
se zelení. Jedno stanoviště je řešeno jako 
vyhlídkové a odpočinkové místo.

Každý, kdo by si trasu chtěl projít, 
může si v Informačním centru Broumov-
ska na Mírovém náměstí vyzvednout 
mapu trasy s popisky z jednotlivých sta-
novišť v českém a polském jazyce. 

Délka trasy: 10 km
Obtížnost: nenáročná
Druh turistiky: pěší, cyklo, rodiče s 

dětmi a kočárky

Stanoviště:
1. Historické centrum města (Infor-

mační centrum Broumovska)
2. Benediktinské opatství sv. Václava
3. Vyhlídka Hladomorna
4. Kostelní náměstí s kostelem sv. 

Petra a Pavla a vyhlídkou na Broumovské 
stěny

5. Kostel sv. Václava
6. Špitální kostel sv. Ducha
7. Dřevěný hřbitovní kostel Panny 

Marie
8. Městský park „Dětské hřiště“
9. Vyhlídkové místo nad sídlištěm 

Spořilov „CHKO Broumovsko“
10. Stanoviště v extravilánu města u 

obce Křinice s vyhlídkou na Broumovské 
stěny

11. Pivovar Broumov - Olivětín

Hlavní cíle městské pěší trasy:
- zmapování a vznik první oficiální 

městské pěší trasy
- podpora pěší formy turistiky, cyklo-

turistiky 
- podpora individuální turistiky (rov-

noměrnější rozptýlení turistů v dotčeném 
území)

- rozšíření slabé základny produktů 
cestovního ruchu 

Město Broumov již více než dva roky 
realizuje individuální projekt „Rozvoj so-
ciálních služeb pro město Broumov“, reg.
číslo CZ.1.04/3.2.00/55.00007, který je plně 
financován z Evropského sociálního fondu  
a státního rozpočtu ČR prostřednictvím 
Operačního programu Lidské zdroje a za-
městnanost. 

V rámci projektu bylo zřízeno Centrum 
pro rodinu (CPR), které poskytuje sociál-
ně aktivizační službu pro rodiny s dětmi  
a odborné sociální poradenství, zejména pro 
obyvatele ohrožené sociálním vyloučením,  
a jako doplňková činnost zde působí Klub pro 
rodiče s dětmi do 4 let. Sociálně aktivizační 
služba a odborné sociální poradenství je za-
jišťováno dodavatelsky Občanským sdruže-
ním Romodrom, činnosti v Klubu pro rodiče  
s dětmi zajišťuje DDM Ulita v Broumově. 
Více informací o činnostech a aktivitách CPR 
naleznete na www.cprbroumov.cz. 

Realizace uvedených služeb i dalších 
klíčových aktivit je v plné výši financována 
z dotace projektu, jejímž příjemcem je Měs-
to Broumov. To je jako realizátor projektu  
a příjemce dotace zodpovědné za její efek-
tivní využití i za naplňování všech klíčo-
vých aktivit v souladu s požadavky projektu.  
Z tohoto důvodu probíhají průběžné kont-
roly, sledování a hodnocení realizace služeb 
pověřenými pracovníky města, které jsou 
následně projednávány se zástupci dodava-
telů služeb. Každých 6 měsíců je realizátor 
projektu povinen zpracovat monitorovací 
zprávu pro poskytovatele dotace a současně 
kontrolní orgán, kterým je v tomto případě 
Ministerstvo práce a sociálních věcí (MPSV) 
ČR. Aktuálně byla MPSV předložena monito-
rovací zpráva za čtvrté monitorovací období 
od 1.12.2012 do 31.5.2013. Lhůta na admini-
straci a zpracování zprávy je vždy 30 dní po 
skončení monitorovacího období, následně 
provádí MPSV kontrolu veškerých podkladů 
o realizaci i financování projektu. Potěšující 
je, že tato monitorovací zpráva byla schvále-
na bez  jakýchkoliv výhrad a částka dotace na 
další období na základě předložené žádosti  
o platbu byla ministerstvem poskytnuta  
v plné požadované výši. To dozajista svědčí 
o zodpovědném přístupu Města Broumov  

a jeho pracovníků k realizaci i administraci 
tohoto projektu.

Pro zajímavost lze ještě uvést počty pod-
pořených osob v projektu od zahájení reali-
zace poskytování služeb, tj. od 1.10.2011 do 
31.5.2013.

Celkový počet podpořených osob v rámci 
všech služeb k 31.5.2013: 

Počet osob celkem   355
Počet osob – muži  135 

(mládež 15 – 26 let věku a dospělí uživatelé)
Počet osob – ženy  220 

(mládež 15 – 26 let věku a dospělí uživatelé)
Zajímavé a potěšující je navýšení uživate-

lů za poslední monitorovací období:
Klub pro rodiče s dětmi :  

        40  -  navýšení o 8 uživatelů

Sociálně aktivizační služba - 
ambulantní:         
172  -  navýšení o 47 uživatelů

Sociálně aktivizační služba - terénní:  
         75  -  navýšení o 38 uživatelů

Odborné poradenství:    
        68  - navýšení o 22 uživatelů

Navýšení za 4. monitorovací období cel-
kem o 115 podpořených osob, což svědčí 
o zvyšujícím se zájmu o využívání služeb 
Centra pro rodinu mezi obyvateli. 

Bližší informace o projektu lze získat na 
http://rssb.broumov-mesto.cz/ nebo pomocí 
kontaktů u pracovníků realizačního týmu:

Jiřina Trnovská  
trnovska@broumov-mesto.cz,   
491 504 331, 
734 860 332 - koordinátor

Ing.Miloš Andrš  
andrs@broumov-mesto.cz,       
491 504 332, 
739 572 814 - manažer projektu

Realizační tým projektu

Projekt „Rozvoj sociálních služeb 
pro město Broumov“
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Broumovské infocentrum zdobí 
nový informační kiosek
 
 Informační centrum Broumovska zdobí od 29. července nový informační kiosek. Úspěšně 

tak posiluje základnu bezplatně nabízených služeb návštěvníkům města a regionu. 
Kiosek byl pořízen v rámci česko - polského projektu Oslavy 20 let přeshraničního part-

nerství mikroregionu Broumovsko & Noworudsko. Město Broumov tak tímto nákupem nava-
zuje na již realizované aktivity v letošním roce, a to díky aktivní spolupráci s Gminou Miejskou 
Nowa Ruda.

Na začátku června bylo vyhlášeno výběrové řízení na dodavatele informačního kiosku pro 
broumovské infocentrum. To vyhrála společnost Spojmont, s r. o. z Brna. Během jednoho mě-
síce se tvořil jedinečný software kiosku dle požadavků a přání zadavatele. 

Návštěvníkům kiosek umožňuje 24 hodinovou dostupnost k zejména turistickým infor-
macím. Časově neomezená přístupnost kiosku nezávislá na otevírací době infocentra a jeho 
umístění v centru města Broumova na Mírovém náměstí se stala jeho hlavní devizou. Každý 
si tak může kdykoliv vyhledat informace týkající se jízdních řádů, aktuálního počasí, prohléd-
nout turistické mapy, nejnovější zprávy z regionálního zpravodajství či prohlédnout servery 
obou partnerských měst. 

Projekt, ze kterého byl kiosek pořízen, běží již od března a završí koncem tohoto roku. Jed-
notlivé aktivity jsou protkány společnými tématy: jednotná image regionu Broumovsko & No-
worudsko a společná propagace. Města Broumov a Nowa Ruda tímto počinem využívají jednu 
z posledních možností čerpat finanční prostředky z evropských zdrojů v rámci Operačního 
programu přeshraniční spolupráce Česká republika - Polská republika 2007 - 2013.

Lucie Lesáková

Návštěvnost infocentra byla v červenci opět rekordní
  
Návštěvnost broumovského infocentra byla opět rekordní. V červenci dynamicky vzros-

tl počet domácích i zahraničních turistů. Oblíbenost této destinace dokazuje i prudký nárůst 
návštěvnosti za celý letošní měsíc. V porovnání s červencem v loňském roce jsme zaznamenali  
o třetinu více osob.  Celkem naše IC letos navštívilo již přes 9000 osob.

Ke chvále 
Technických služeb
V Broumovských novinách čtu chválu na 

Technické služby. Jejich dobrou práci chválím 
také, ale co nechválím, je, že Technické služ-
by také přispívají k nepořádku v Broumově. 
Vždy jsem si myslela, že po ulicích pohozené 
sáčky, kelímky a různé papíry jsou vizitkou 
některých našich občanů. Bohužel k tomu ale 
přispívají i pracovníci Technických služeb, 
kteří sváží odpadky z odpadkových košů z 
různých míst v Broumově nepřikryté na kor-
bě malého auta. Po cestě tento odpad opouští 
auto, jen v zatáčce u autoškoly jim spadlo z 
auta pět věcí. Stačilo by tak objet asi dvakrát 
Broumov a nebylo by co z auta vysypat.  Co s 
tím Technické služby udělají?

Zdeňka Horáčková, Křinické sídliště 212,
pravidelná čtenářka Broumovských no-

vin, která nevyhodí ani papírek od bonbonu, 
a která by chtěla, aby byl Broumov čistší, a 
tím i krásnější.

P.S. A ještě by mě zajímalo, jak dlouho bu-
deme mít u našeho domu lípu, která byla vy-
sazena, nepřijmula se a je už druhý rok suchá.

K článku o vysílání 
městského rozhlasu  

v Broumově
Jsem překvapený, že se najdou lidé, kteří 

tento způsob informací kritizují. Já osobně 
jsem rád, že městský rozhlas byl rozšířen i 
k nám do Rožmitálu, to v minulosti nebylo. 
Pravidelné vysílání pokaždé poslouchám, 
abych se dozvěděl, co se připravuje nebo bude 
konat v našem městě, případně v jeho okolí. Je 
pravda, že se občas stane, že při opakování to 
vypadne a je konec, a proto sleduji hned první 
vysílání. Taky je pravda, že jsou u nás místa, 
kde to není slyšet, jako u pana Kalendy, ale 
to, jak píše pan Cirkl, se nechá pomocí tech-
niků odstranit, ale jinak, a to mi dá za pravdu 
většina místních obyvatel, jsme rádi, že tento 
zdroj informací funguje. 

I my v Rožmitále máme svůj rozhlas, 
který byl po zániku zdejšího JZD zrušen a 
delší dobu nefungoval, ale v roce 1995 jsme s 
bratrem Vladimírem a Janem Tarabou co by 
aktivními hasiči místního sboru, pod touto 
složkou zakoupili prostřednictvím městské-
ho úřadu zesilovač a svépomoci natáhli chy-
bějící vedení a nainstalovali použité tlampa-
če, opět od MěÚ a rozhlas byl opět funkční. 
Vysílalo se jen jednou týdně, většinou co se 
děje v obci, pozvání na brigády nebo na schů-
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ze, anebo se hrálo nějakému oslavenci k naro-
zeninám. Dnes se rozhlas nepoužívá, protože 
vyvrácený strom zpřetrhal vedení a opraváři 
ČEZu jej při opravě svého el. vedení nechali 
ležet na zemi. Jelikož složky v obci nemají  
o tento rozhlas zájem a dva roky se už nepo-
užívá, tak to asi dopadne jako před léty, když 
zaniklo zdejší JZD. 

Dušan Gajdoš

Malé letní divadlení
Letos jsem byla při návštěvě divadla  

v klášteře mile překvapena zastřešením hle-
diště. Divadlo bylo pěkné, jen to sezení, to 
kdyby bylo uzpůsobeno tak, aby se člověk 
mohl opřít a pěkně pohodlně sedět. I přísluš-
níci mladších ročníků seděli celí zkroucení. 
Myslím, že by chodilo více lidí. Každý nemá 
možnost si s sebou vzít židli, aby představení 
mohl náležitě vychutnat. Někteří diváci si to-
tiž po zkušenostech s bolavými zády už židle 
nosí s sebou. Přimlouvám se za lepší sezení 
pro milovníky divadelních her. Kdopak nás 
vyslyší?

Zdeňka Horáčková
Křinické sídliště 212

„Lom na problémy“
Lom na melafyr v polském Tluma-

čově, otevřený před několika lety, má na 
Broumovsku a zejména v Otovicích řadu 
odpůrců. Ty by nejspíš zaujal obsáhlý člá-
nek „Kopalnia problémow“ v týdeníku 
Noworudzianin ze 17. – 23. července (č. 
85).

Píše se v něm o potížích, s nimiž se 
provoz zařízení potýká. Majitelé lomu mají 
problémy se splácením úvěrů bankám. Ve 
hře je i likvidace majetku. Dalším problé-
mem je petice obyvatel Tlumačova a Hor-
ní Stěnavy, týkající se možného ohrožení 
zdraví obyvatel v okolí lomu a trestních 
důsledků pro ty, kdo ho způsobují. Peticí 
se zabývá kladská prokuratura. V nepo-
slední řadě se provozovna stále potýká  
s překračováním limitu hluku, kterým se 
zabývají příslušné orgány Dolnoslezského 
vojvodství.            (m)  

                                                                                               

Představte si situaci, kdy jste odkázáni 
na pomoc druhých. Nemůžete se samostatně 
pohybovat, to znamená, že nemůžete kdyko-
liv jít, kam se vám zachce. Jste zcela odkázáni 
na to, zda vám někdo druhý pomůže dopravit 
se tam, kam potřebujete nebo si přejete. 

Třeba jít si v parném létě posedět na za-
hradu do stínu stromů. Pro většinu z nás je 
tato situace zcela mimo rámec našich před-
stav, a dokud se můžeme hýbat, máme dojem, 
že toto se nám nemůže nikdy stát. 

Přátelé, může! A dokonce velmi snadno. 
Nemusí zrovna nastat nějaká tragédie, úraz, 
abychom byli vyřazeni z pohybu a ze života, 
který označujeme za normální. Stačí se dožít 
vyššího věku, kterému sice rádi říkáme po-
žehnaný, ale ve kterém už nám zdraví a síly 
tolik neslouží.

V našem domově pro seniory si dlouhodo-
bě uvědomujeme, že právě soběstačnost seni-
orů a péče o ně se stává stále větším problé-
mem. Někteří naši obyvatelé jsou již ve svém 
vysokém věku tak křehcí, že si například čas-
to ani sami neuvědomí potřebu strávit nějaký 
čas venku na čerstvém vzduchu a o tuto mož-
nost tedy ani nepožádají. Od toho jsme tady 
však my, zaměstnanci domova pro seniory, 
abychom situaci vyhodnotili a všechny oby-
vatele alespoň na chvíli ven na čerstvý vzduch 
vyvezli. Ale KAM? Terasa je příliš malá a jiná 
možnost není. Naštěstí však jen zatím…

Jsem velmi ráda, že se našli osvícení lidé, 
kteří nemyslí jen na sebe – konkrétně zástup-
ci místních firem z Podnikatelského klubu 
Broumovska, kteří vnímají i potřeby těch, jež 
si o jejich splnění ani neřeknou a věnovali část 
svých prostředků na výstavbu nového altánu 
v zahradě Centra sociálních služeb Naděje 
Broumov. K jejich aktivitě se posléze připojilo 
i město Broumov a o úhradu nákladů na vý-

stavbu altánu se s PKB podělí rovným dílem.
Ve chvíli, kdy píšu tyto řádky, je zahájení 

stavby altánu „na spadnutí“. Předpokládám, 
že až čtenář bude informaci číst, bude již stav-
ba v plném proudu.

Za všechny obyvatele domova pro se-
niory, stávající i ty budoucí, i za všechny za-
městnance, kteří se o seniory v CSSNB denně 
věrně starají, vyjadřuji tímto veliký DÍK těm, 
kterým není lhostejný život člověka v jaké-
koliv jeho etapě. Těm, kteří jsou schopni i v 
tom nemohoucím těle stále vidět ČLOVĚKA 
- každý byl jednou mladý, pracovitý a per-
spektivní, mnozí mají za sebou životní pouť 
velmi dramatickou a všichni si jistě zaslouží 
na jejím konci naši úctu a pomoc. Kdo ví, kdy 
ji budeme potřebovat my.

Ing. Milada Kubalíková
ředitelka Centra sociálních služeb Naděje 
Broumov

Nový altán pro seniory 
z Centra sociálních služeb Naděje Broumov

Pronajmu byt 2+1 
v Broumově 
na náměstí. 

Info: 
mob. 608 880 271
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V průběhu měsíce srpna probíhala v 
Broumově akce zaměřená na účinnou opravu 
vozovek. Na čas se tedy ustoupilo od „zalepo-
vání“ děr ve vozovce přivezenou asfaltovou 
hmotou a udusáním této hmoty pomocí lopa-
ty. Oprava sice velmi rychlá, ale málo účinná.

O to potěšující bylo, když jsem zjistil, že 
na Křinickém sídliště byla zahájena oprava 
výmolů a děr za pomoci nejmodernější tech-
niky - strojem Silikot, který vyrábí tuzemská 
firma Siltek. Skutečně účinný stroj na opra-
vu silnic. Tento stroj opravuje výtluky a jiné 
defekty asfaltových cest s využitím odfrézo-
vaného recyklátu.  Odfrézovaný nebo jinak 
odstraněný původní asfalt má tedy opětné 
využití. Základem patentu firmy Silte je za-
hřátí recykláže na 150 – 160°C, aniž by se 
starý asfalt spálil. Stroj se zaškolenou posád-
kou je schopen opravit až 100 m vozovky za 
směnu.  Navíc tento stroj lze využít i v zimě 
až do -5°C. Po zahřátí starého asfaltu posád-
ka stroje hráběmi rozruší zahřátou plochu, 
přidá recyklát nahřátý na cca 150°C ve speci-
álním zásobníku, který je součástí stroje. Po 
urovnání opravovaného místa následuje do-
konalé zhutnění vibračním válcem. Tak to je 
asi přibližně cyklus, který při opravě probíhá.

Celý tento postup jsem sledoval přímo 
na našem sídlišti a bylo zajímavé celé to vi-
dět. Výsledek opraveného místa byl skvělý. 
Věřím, že opravené místo zůstane v takové 
podobě po řadu měsíců, možná i roků. A to 
je ten správný efekt, který má být na závěru 
opravy vozovky.

Nedalo mi to, abych se na některé věci, 
týkající se tohoto stroje, nezeptal přímo pra-

covníků, kteří opravu prováděli. Bylo mi sdě-
leno, že takových stojů v republice pracuje asi 
28. Většina vyrobených strojů je však určena 
na export. V zahraničí je o tento stroj velký 
zájem, přestože jeho cena se pohybuje kolem 
2,5 milionů korun. Tyto stroje byly již vyveze-
ny do Chorvatska, Polska, Lotyšska, ale také 
se podařilo stroj vyvézt i do Asie – Thajska. 
Ale zájem o stroj je i v dalších zemích světa, 
jak mi po telefonu sdělit pracovník firmy Sil-
tek s.r.o – pan Dalibor Pazderka. Jak řekl, 
stroj si pochvalují a objednávají především 
technické služby měst. A tak to bylo i v přípa-
dě Broumova.

Škoda jen, že takových strojů je stále v 
naší republice málo a že jejich provoz je zatím 
ještě dost drahý. Přesto chválím Technické 
služby našeho města, že se odhodlaly stroj 
na pár dnů do našeho města objednat. Tento 
stroj jsem již v minulosti viděl pracovat na Po-
baltí, ale u nás jsem ho viděl v plném nasazení 
až u nás. Ani se nedivím, že stroj získal Zlatou 
medaili IBF 2009 na Brněnském veletrhu.

Teď si můžeme jen přát, aby se tento vyso-
ce efektivní stroj opět vrátil do našeho města 
a jeho prostřednictvím mohly být opraveny 
další vozovky v našem městě, které to tak na-
léhavě potřebují.

Petr Cirkl

Konečně účinná oprava vozovek v Broumově

Doprava by měla 
sloužit občanům

Myslím si, že organizace, které tvoří 
jízdní řády (v našem kraji firma OREDO), 
by měly mít na mysli v první řadě myslet na 
návaznost spojů i mezi různými druhy dopra-
vy, aby dopravní obslužnost plně vyhovovala 
občanům při cestě do zaměstnání i za jiným 
účelem.

Na přelomu července a srpna jsem byl 
hospitalizován v Náchodské nemocnici a po-
tkal jsem se tam s pacientem z Broumovska, 
konkrétně z Otovic. Dali jsme se do řeči a já 
jsem ho informoval o snaze obnovit želez-
niční spojení z Broumova přes Otovice do 
Polska po původní trase, kde už trať do roku 
1953 byla v provozu. Zmínil jsem se i o pří-
nosu pro obec ve zlepšení komfortu doprav-
ní obslužnosti. Byl by to přínos i pro občany 
Polska, kteří dojíždějí za prací do Broumova. 
Informoval jsem ho o současné situaci a on si 
postěžoval, že autobusy jim moc nevyhovují. 
Příkladem je spoj z Otovic do Broumova ráno 
s příjezdem 5.05 hodin, kdy přijíždí 4 minu-
ty po odjezdu spěšného vlaku z Broumova 
do Náchoda (mimochodem tyto spěšné vla-
ky jsou na trase do Náchoda rychlejší proti 
autobusům). Občané v Otovicích to chápou 
jako schválnost, protože nemají možnost vý-
běru druhu dopravy, např. přestoupit na vlak. 
Jízdní řády by měly být tvořeny tak, aby spoje 
co nejlépe vyhovovaly občanům. Přitom by 
v tomto případě stačilo posunout odjezd au-
tobusu z Otovic o 10 minut dříve. V tom by 
měly hlavní úlohu sehrát orgány samosprávy, 
uplatňovat požadavky na dopravu, aby se lidé 
dostali vhodným způsobem tam, kam potře-
bují. Vždyť tyto věci jsou hrazeny z našich 
daní, ne?

Zastávám názor, že dokud nebude poli-
tická vůle zrovnoprávnit všechny druhy do-
pravy, bude situace taková, jaká je. Autobus 
je sice levnější než vlak, ale proč? Veškeré 
náklady na silnice hradí stát a přitom vidíme, 
že jejich opravy se stále opakují a stojí to dal-
ší finance. V podstatě je to černá díra. Mám 
obavy, že až se vybudují stoupací pruhy na 
Pasách, dojde k nárůstu kamionové dopravy 
do Broumova a vzroste tlak autodopravců na 
zrušení limitů tonáže přes hraniční silniční 
přechody do Polska. 

Jsou dvě možnosti: Autodopravci si bu-
dou hradit použití dopravní cesty v obdobné 
výši jako na železnici. Nebo stát bude hradit 
opravy na železnici stejným způsobem jako 
na silnicích. Předpokládalo by to vznik SÚSŽ 
(Správa a údržba silnic a železnic) jak na 
úrovni krajů, tak i celostátním. To záleží na 
ekonomických možnostech státu. Tím by se 
zrovnoprávnily oba druhy dopravy a věřím, 
že by se ulevilo přetíženým silnicím a životní-
mu prostředí.  Bc.     Jiří Kučera
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Na jaře letošního roku se jednotlivcům, několika organizacím a obcím na Broumovsku po-
dařilo vyčistit mnohá odpadky znečištěná místa a zlikvidovat letité černé skládky. Na druhé 
straně vyrostlo rozsáhlé smetiště přímo uprostřed města – na veřejnosti přístupné a ke kultur-
ním účelům využívané klášterní zahradě. 

V poslední době bylo na několika místech v Broumově a nejbližším okolí umístěno několik 
primitivních dřevěných kůlů s informačními tabulkami; některé z nich byly nápaditě a s vybra-
ným vkusem zkombinovány s odpadkovými koši. Jeden z těchto kůlů byl zasazen dokonce do 
dlažby přímo před vchodem do kláštera!  

Na našem snímku je esteticky působivé zákoutí ze značek a tabulí u historicky a kulturně 
významné památky - kostela sv. Václava. Tabulka na dřevěném kůlu je již třetí plocha s infor-
mací o kostele. Tou první je deska na průčelí kostela. Pozoruhodný je i obsah tabulí – na dřevě-
ném kůlu je o kostele napsáno téměř doslova totéž, co na vedlejší tabuli na kovové konstrukci 
– obvyklé, stále znovu opisované fráze. 

Nebylo by jednodušší a významné kulturní památce více odpovídající obnovit desku na 
průčelí kostela (jestli to je nutné) a nevyrábět a nestavět další nesmyslné tabule? A v případě 
klášterní brány informace umístit (ovšem ve vkusnější podobě) do výklenků ve zdi, které jsou 
k tomu účelu určeny?

Podobnými úpravami okolí našich památek demonstrujeme, jak jsme vzdáleni kulturnímu 
dědictví, které sice vzýváme a využíváme, ale kterému nerozumíme a nechápeme, co je jeho 
skutečným duchovním obsahem a odkazem.                                                                                M. Otte

Bleskem zasažený dub na klášterní zahradě

Už v říjnu vstoupí Univerzita třetího věku 
v Broumově do svého třetího akademického 
roku. Stejně jako v těch minulých čeká na 
studenty osm velmi zajímavých přednášek. 
Zimní semestr představí téma Proti proudu 
času. „Nezbabělci“ české kultury. Jednotlivé 
přednášky se zaměří na Josefa Škvoreckého, 
Svetozára Nevole, Terézu Novákovou nebo 
Boženu Němcovou. V letním semestru se 
pak studenti mohou těšit na historické téma 
Habsburkové: Znáte je?. V tomto cyklu stu-
denti získají informace o Janu Parricidovi 
– vrahovi římského krále Albrechta I. Habs-
burského, dále o Maximiliánovi I., Františku 
Josefovi I. a korunním princi Rudolfovi. 

Univerzitu třetího věku v Broumově or-
ganizuje Agentura pro rozvoj Broumovska 
ve spolupráci s Univerzitou Hradec Králové. 
Přednášky se konají v sále Kreslírna v areálu 
benediktinského kláštera. 

Na nový akademický rok je stále něko-
lik volných míst. Všichni zájemci mohou 
své přihlášky ke studiu odevzdat do 30. září 
2013. Poplatek za jeden semestr činí 250 Kč. 
Přihlášky poskytneme buď vytištěné v sídle 
Agentury pro rozvoj Broumovska, nebo elek-
tronicky na adrese barbora.brandejsova@
broumovsko.cz . Přihlášky lze odevzdat stej-
nými způsoby. 

Agentura pro rozvoj Broumovska o.s.
Klášterní 1, Broumov 550 01
tel: 491 521 283, 
barbora.brandejsova@seznam.cz

Univerzita třetího věku 
zve další studenty
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V předposledním srpnovém týdnu navští-
vila paní Helga Buhl z německého Forchhei-
mu, spolu se skupinou krajanů z oblasti For-
chheimu, naše město. Byla to také příležitost 
ze strany Rady města Broumova se s ní sejít 
a poděkovat jí za její dlouholetou překlada-
telskou činnost. Při té příležitosti paní Buhl 
poskytla rozhovor Broumovským novinám.

Paní Buhl, jsem moc rád, že jsem mohl 
využít Vašeho pobytu v našem městě a poho-
vořit si s Vámi o Vaší překladatelské činnosti 
pro krajanské noviny Braunauer Rundbrief. 
Můžete mi něco říci o tom, jak jste se k této 
práci dostala, kdy to bylo? Jak dlouho již tuto 
činnost děláte?

K té práci jsem se vlastně dostala kvůli 
vám. Přijeli jsme před těmi mnoha lety do 
Broumova, a když všichni zjistili, že mlu-
vím jak německy tak česky, tak jsem k té 
překladatelské činnosti přišla jak „slepý  
k houslím“. Tu činnost již provádím asi dva-
cet roků. Tato práce mne baví a dělám to  
s láskou a ráda.

Vaše překlady článků z našich Broumov-
ských novin nechybí skoro v žádném čísle 
krajanských novin  „Braunauer Rundbrief“. 
Zabere Vám to hodně času tyto články připra-
vovat k otištění v těchto novinách?

Podle toho jak kdy. Něco se překládá dob-
ře, ale někdo se ve svých článcích vyjadřuje 
tak složitě, že nad tím sedím a sedím. Nejhor-
ší je, když už mám překlad hotový, když si ho 
znovu přečtu. Zase najdu chybu a může se to 
pětkrát přečíst, a zjistíte, že jste přesto něco 
přehlédli.  Hlavně je těžké, že se nedá pře-

kládat vše doslova. Člověk musí znát dobře 
češtinu, ale stejně tak němčinu. Jinak z toho 
vzniknou nesmysly.  

Určitě Vás tato činnost baví a přináší Vám 
to i osobní uspokojení. My bychom ale chtěli 
také vědět, jaké máte koníčky mimo tohoto, že 
se staráte také o manžela a celou Vaši rodinu.

Já jsem hlavně vášnivá čtenářka. Když 
mohu, tak čtu. V létě sedím na zahradě, čtu 
a je mi jedno, jestli čtu česky nebo německy. 
Hlavně to musí být dobrá kniha. Stářím se to 
však také mění, co člověk chce číst. Nejraději 
čtu životopisy, dějiny, cestopisy. Když nemám 
jiné povinnosti, tak se věnuji hlavně literatu-
ře. Mám také strašně ráda básně, pro čtení 
básní pro mne jsou podzimní dny. Mám moc 
ráda Seiferta, Nezvala. Číst moderní básně je 
těžké, ale miluji je. 

Důležité je také pro mne dbát o své přáte-
le, aby člověk nebyl sám. A přátelství, to po-
třebuje péči po mnoho let, aby bylo to pravé. 
Když každý rok navštěvuji toto město, tak je 
to pro mne vždy milé navštívit své přátele,  ta-
kové má být přátelství. Ráda se do Broumova 
vracím. Vždy, když jedu do tohoto města, tak 
říkám, že jedu domů. Říkám, tady je můj prvý 
domov, Forchheim je mým druhým domo-
vem.  Když přejíždím Pasa, tak vím, že přijíž-
dím domů.

Také jsme již na stránkách našich novin 
na Vás prozradili, že v našem partnerském 
městě Forchheimu vedete kurs češtiny. Je stá-
le o tento kurs zájem a kolik v současné době 
máte studentů?

V současné době ve Forchheimu v mé 

Rozhovor s paní Helgou Buhl 
z partnerského města Forchheimu

třídě studuje 6 studentů. Všichni jsou do 
češtiny skutečně zapálení a je to vidět na je-
jich výsledcích. Velmi pilným žákem je pan 
Heinz Karsten, kterého mnozí z vás znáte  
a který zde v Broumově také již byl. Nezapo-
mene přijít na setkání, když někdo z Broumova  
k nám do Forchheimu přijede. Mám ze všech 
svých žáků radost a těší mne, že je baví učit 
se češtině.  

Děkuji Vám, že jste nám věnovala svůj 
volný čas během svého pobytu zde u nás  
v Broumově. Dovolte mi, abych Vám za naše 
Broumovské noviny popřál hodně zdraví  
a vyjádřil přesvědčení, že i nadále, pokud to 
bude ve Vašich silách, budete pokračovat  
v této bohulibé práci a ještě přeložíte hodně 
dalších článků.

S paní Helgou Buhl
 rozmlouval Petr Cirkl

Broumovská 
nemocnice má nové 

ordinace i zázemí 
pro zdravotníky

Tři nové ordinace, odběrová místnost, 
pracovny sester, čekárny i moderní úložiště 
odpadů vznikly v nemocnici v Broumově díky 
právě skončené rekonstrukci. Tato stavba 
vyšla Královéhradecký kraj na necelých 6 
milionů korun. Nová či rekonstruovaná zdra-
votnická pracoviště budou pacientům sloužit 
v dosud nevyužívaných nemocničních pro-
storách.

Díky rekonstrukci začnou v nemocnici 
působit jeden plicní a dva praktičtí lékaři. Je-
jich ordinace vznikly v prostorách bývalého 
oddělení léčebny dlouhodobě nemocných. 
Nové jsou také šatny a denní místnost pro 
zdravotníky, kuchyň či sociální zařízení pro 
zaměstnance nemocnice, které v této čás-
ti nemocnice dosud chybělo. Moderní jsou 
nyní také prostory pro odkládání použitého 
zdravotnického materiálu či nebezpečných 
odpadů.

„Broumovská nemocnice má v rámci 
krajského zdravotnictví především kvůli své 
poloze nezastupitelnou roli. Tomu odpovídají 
i logické a cílevědomé proměny tohoto zaří-
zení: od roku 2010 se tam uskutečnily rekon-
strukce za bezmála 30 milionů korun“, řekl 
královéhradecký hejtman Lubomír Franc.

Před dvěma lety se díky krajské investici 
dočkalo modernizace 35 lůžek interního od-
dělení a 70 lůžek oddělení následné péče. Cel-
kem tam díky rekonstrukci tehdy přibylo 20 
lůžek V broumovské nemocnici, která je sou-
částí Oblastní nemocnice Náchod, má také 
výjezdní středisko Zdravotnická záchranná 
služba Královéhradeckého kraje
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Křinická pouť 2013 
se vydařila
V sobotu 3. srpna se v areálu restaurace 

Amerika v Křinicích uskutečnila další tra-
diční pouť této obce. Akci pořádala Obec 
Křinice spolu s Římskokatolickou farností – 
děkanstvím Broumov.

Pouť byla zahájena ve 14 hodin koncer-
tem pěveckého sboru Stěnavan z Broumova 
pod vedením Mgr. Šikuta. Asi půlhodinový 
koncert pod širým nebem byl oceněn potles-
kem příznivců Stěnavanu.

Po koncertu návštěvníky pouti přivítala 
paní starostka Libuše Rosová spolu s panem 
farářem Martinem Lanžim. Pan farář infor-
moval přítomné o významu této pouti a o his-
torických tradicích poutí pro věřící.

Před půl třetí odešel od restaurace Ame-
riky průvod ke kapličce Panny Marie, kde se 
uskutečnila litanie. Tu celebroval pan farář 
Martin Lanži z Broumova.

Po církevním zahájení pouti následovalo 
odpolední sousedské posezení při reprodu-
kované hudbě před prostranstvím restaurace 
Amerika. Na nedaleké louce se konal Řeme-
slný jarmark, který uspořádal Cech panen 
rukodělných z Křinic. V jejich stáncích bylo 
nabízeno nejen výborné občerstvení, ale také 

vlastnoručně vyrobené výrobky tohoto spol-
ku. O jejich zboží byl skutečně velký zájem.

Na křinické pouti také proběhla výsta-
va mykologů z Broumova, kteří vystavovali  
v přední části areálu restaurace své houby. 
Nechyběl ani zasvěcený výklad vystavovate-
lů k jednotlivým druhům hub, ale také rady, 
jak správně houby sbírat. O jejich stánek byl 
nebývalý zájem.

O občerstvení přítomných na pouti 
se také vzorně staral personál restaurace 
Amerika, která zajistila občerstvení nejen  
v restauraci, ale i opřed budovou restaurace  
a jejím okolí. Také se zde grilovalo prasátko,  
o které byl velký zájem.

Účastnici poutě vydrželi sedět venku  ve 
večerních hodinách, přestože se původně 
uvažovalo o tom, že se večer uskuteční hu-
dební produkce přímo v budově restaurace. 
Návštěvníci vydrželi venku až do druhé ho-
diny ranní.

Křinická pouť se stává rok od roku oblíbe-
nější a je to také znát na účasti návštěvníků. 
V pěkném přírodním prostředí se lidem líbí,  
proto tuto pouť navštěvují.

Poděkování za uspořádání pouti patří po-
řadatelům, kteří zajistili pro návštěvníky vše 
pro jejich pohodlí. Pouť se tak stala absolutně 
pohodovou akcí, kde si své užili nejen děti, ale 
také dospělí.

Petr Cirkl  
fotografie V. Středa

Křinická pouť 
se konala i za 

přispění Stěnavanu
Křinická pouť letos připadla na 3.8.2013. 

Počasí přálo, teplo bylo až moc veliké, takže 
pod připravený velký stan se nikdo nehrnul 
a všichni vyhledávali stíny statných stro-
mů kolem restaurace Amerika. Letos však 
bylo méně návštěvníků. Nevím, zda to bylo 
způsobeno teplem, nebo konkurencí jiných 
programů v okolí, malou propagací, či ještě 
něčím jiným. Dokonce i počet stánků řemesel 
a rukodělných výrobků se mi zdál nižší. Klo-
básky, pivo, káva, limonády se dostaly celkem 
bez fronty a opékané prase se snědlo také bez 
zmatků. 

Stěnavan zazpíval ze svého širokého re-
pertoáru jak české lidové písně, české a cizí 
operety, hašlerky, spirituály a jazz, českou  
a světovou klasiku i písně v polštině. Pak do-
provodil poutníky ke kapli, kde zazpíval lita-
nie a písně k Panně Marii. 

V podvečer pak k poslechu zahrál ze své-
ho bohatého repertoáru pan Petr Cirkl. A tak 
čas plynul pohodově a ani se pak večer ne-
chtělo domů. Pořadatelé by se však měli za-
myslet, proč byla letos návštěvnost o poznání 
slabší a co zlepšit napříště.

Antonín Kohl
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Letos pošesté jsme se nově už jako mladší 
žáci Slovanu Broumov vydali na soustředění. 
Poprvé se konalo na fotbalovém a víceúčelo-
vém hřišti v Božanově a zúčastnilo se ho 18 
fotbalistů.

Od středečního poledne se sjíždějí po-
stupně všichni účastníci, tedy 18 hráčů, dva 
trenéři a další rodinní příslušníci. Kluci i přes 
velké vedro ihned obsazují hřiště a později 
i umělku a už rozehrávají první souboje ve 
střelbě, nohejbalu i tenisu. Podél hřiště ros-
tou první stany. Vzhledem k velkému vedru 
posouváme první seznamovací trénink až  
k večerním hodinám. Po tréninku si pečeme 
buřtíky a klobásky na ohni a většina sleduje 
zápas Viktorie Plzeň v předkole Ligy mistrů. 
Pak už následuje jen večerní hygiena a večer-
ka. 

Ve čtvrtek se probouzíme do dalšího par-
ného a slunečného rána. Po vydatné snídani 
následuje další trénink zaměřený na koordi-
naci a rychlostní cvičení. Trénink zakonču-
jeme herními cvičeními se střelbou ve formě 
soutěže. Po výborném obědě se snažíme 
kluky udržet alespoň chvíli ve stínu při hra-
ní karet, piškvorek a dalších her. Odpolední 
program začínáme výletem na nádrž pod 
Korunou a koupáním. Všichni se dostatečně 
osvěžili, zaplavali a zaskákali ze stavidla. Po 
návratu a svačině následuje odpolední tré-
nink. Po rozcvičce nám při cvičeních pomáhá 
„narážecí vlna“ TEAM MATE. Po lehčí veče-
ři se většina kluků zapojuje do turnaje dvojic  
v nohejbale, kde je vidět zlepšení se většiny 
kluků každým zápasem, všechny zápasy jsou 
vyrovnané a o výsledky až tak moc nejde, 

i když prohrát nechce nikdo. Na vedlejším 
hřišti se utkávají rodiče ve volejbale, kdy je 
souboj maminek proti tatínkům také velice 
vyrovnaný. Ze hřiště nás vyhání první menší 
déšť a bouřka, po které jdou borci do pelechů 
nabrat síly na další den.

Je tu pátek a vstáváme do zamračeného 
rána. Po snídani probíhá další dopolední tré-
nink zaměřený na herní cvičení se střelbou, 
hru 4:3 na jednu branku a první fotbálek 
7+1 proti sobě. Trénink končíme za mírného 
deště, ale po předešlých parných dnech to ni-
komu nevadí. Jdeme na čočkovku a rajskou  
s těstovinami. Po obědě se nám na chvíli roz-
pršelo, ale kluci se zabavují ve stanech hrami. 
Když nám přestane pršet, na hřišti se připra-
vujeme na odpolední „překvápko“, návštěvu 
brankáře druholigového FC Hradec Králové 
a broumovského rodáka Jirku „Lindrose“ 
Lindra. Na Jirku si nejdříve všichni zastřílí 
při dvou cvičeních na střelbu, kdy se v bráně 
střídá (a udílí pokyny a pochvaly) s gólmany 
Tomášem a Hofikem. Následují penalty, kdy 
nám Jirka předvádí své umění a propouš-
tí jen jednu střelu za svá záda ze dvou sérií. 
Necháváme Jirku vydechnout, všichni se ob-
čerstvíme a jdeme na besedu s naším hostem. 
Ten nám ochotně odpovídá na všechny někdy  
i kuriózní otázky a sám od kluků vyzvídá 
zajímavosti. Po rozdání dárků a rozloučení  
s Jirkou se vrháme na poslední přípravu před 
sobotním prvním zápasem sezóny. Poslední 
trénink končí a jdeme na připravenou večeři. 
Po večeři losujeme další turnaj v nohejbale, 
tentokrát ve trojicích. Turnaj ani nedohrává-
me a vyhání nás další déšť a následující prů-

trž s bouřkou. Vystěhováváme stany  
a děláme dobře, do některých zaté-
ká, a proto kluky ukládáme v kabi-
nách, kde přečkají v suchu další noc. 

V sobotu vstáváme trochu  
s obavami z počasí, ale to se přes noc 
umoudřilo a dopřálo nám uspořádat 
sportovní den s FC Hradec Králové 
2003. Ráno vstáváme, nasnídáme se 
a musíme trochu poklidit v kabinách 
po předešlé noci. Poté už netrpělivě 
čekáme na soupeře pro první pří-
pravu na podzimní sezónu. Kluci se 
nemohou dočkat, hlavně také proto, 
že poprvé obléknou nové dresy. Ko-
nečně jsme se dočkali, po přivítání 
se můžeme převléknout a jít se roz-
cvičit před zápasem. Ještě společné 
foto a jdeme na to. Hráli jsme 7+1 
na jednom hřišti 2x 30 minut + dal-
ších 20 minut po domluvě s trenéry. 
Začátek zápasu prospáváme (asi si 
prohlížíme nové dresy) a se štěstím 
neprohráváme. Po rozkoukání se 
hraje výborný a vyrovnaný fotbal  

z obou stran. Po 60 minutách je to nerozhod-
ně 7:7, a tak přidáváme další minutky, i když 
někteří borci toho mají dost. To se taky pro-
jevuje a poslední část prohráváme, proto ko-
nečný výsledek 7:11. Musím ale všem borcům 
poděkovat za předvedenou hru a nasazení  
s výborným soupeřem, kdy si zahráli i naši 
borečci ročníku 2005 Matěj s Danym. Prohru 
soupeři vracíme alespoň v penaltách. Jde se 
na zaslouženého melouna a oběd. Po obědě, 
chvilce odpočinku a vysvětlení pravidel se 
přesouváme do Studené Vody na orientační 
běh všech borců Hradce i Slovanu. Běh probí-
há hladce a i přes některé obavy se nikdo ne-
ztrácí a všichni dobíhají do cíle, někdo ve vý-
borných časech a bez chyby, někdo s horšími 
časy a chybami, ale o výsledek až tak nejde. 
Po návratu už je připravena výborná kýta od 
Pepína. První ořez brzy mizí. Pomalu se lou-
číme s „Hradečáky“ a z nás dospělých padá 
napětí. Kluci si užívají posledního nohejbalu 
a my po chvilce odpočinku si jdeme ještě plác-
nout volejbal. Dohráváme už za tmy, nahání-
me kluky do sprchy a do pelechů a užíváme si 
klidu večera. 

V neděli se vstáváním nespěcháme a po-
stupně se trousíme na snídani. A začíná nená-
viděné balení, bourání stanů, dopolední káva, 
poslední florbálek a odjezdy domů.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem, 
kteří se na soustředění podíleli menší či větší 
měrou, myslím, že jsme si docela mákli. Dále 
děkujeme za návštěvu brankáře Jirky Lindra 
a FC Hradce Králové 2003. Velký dík patří re-
stauraci Střelnice za zajištění výborných obě-
dů, obci Božanov za zapůjčení celého areálu  
a městu Broumov za finanční příspěvek.

Ještě jednou velký dík a třeba zase za rok 
na soustředění.

Fotbalové soustředění mladších žáků 
2013 v Božanově



broumovské noviny 9 (2013), strana  16

Stará dřevěná škola – jinak „Dřevěnka“ 
– roubená stavba s mansardovou střechou 
z roku 1785 v úzké uličce mezi náměstím  
a hřbitovem v Polici nad Metují. Vyučovalo se 
v ní do roku 1857. K jejímu oživení došlo 29. 
června 2013. 

Výklad mi podala paní Jiřina Hejnová:  
V přízemí budovy jsou repliky dvou vesnic-
kých školních tříd i s panem učitelem a žáky. 
Mobiliář se zachránil z různých zdrojů včetně 
sběrných dvorů. V prvním patře je pak byt 
pana učitele. Secesní ložnici daroval muzeu 
pan Feig, což byl jeden z prvních pracovníků 
muzea. Ostatní zařízení je ze soukromých 
sbírek. Během každé výstavy se objeví dárce, 
který muzeu něco věnuje. Zajímavým dárcem 
je pan Rokytenský, který žije v Sasku a slíbil 
nám také nějaké věci do sbírky. Do Police nad 
Metují se vrací pravidelně na polickou pouť. 
Jeho teta pochází ze slavného rodu Pejskarů. 
Těší nás, že návštěvníci vzpomínají na někte-
ré vystavené věci a pamatují se na ně ještě od 
svých babiček.  Vzpomínají, jak se ošetřovaly 
některé ruční práce, jak se s některými před-
měty pracovalo. Je zde třeba historická miska 
na dělání majonézy, která je více než 100 let 
stará. Je zde několik nahřívacích historických 
žehliček. Jedna z prvních praček na prádlo. 
Můžeme zde vidět zařízení na odpeckovávání 
višní, máme historickou lednici, která se mu-
sela plnit ledem (byla zachráněna z nějakého 
broumovského statku) a mnoho jiných věcí. 

Nyní si vzala slovo paní Šťovíčková: Na 
otevření dřevěnky jsem se podílela spolu  
s paní Hejnovou a panem  Tůmou, který pra-
cuje pro muzeum Náchod. Ten nám moc po-
mohl i fyzicky s vyčistěním a nátěrem lavic 
do tříd a další údržbou nábytku a pod. Udělal  
i kadibudky, natřel okna. Nebýt jeho, tak by-
chom to s paní Jiřinou asi nezvládly. Z řeme-

sel, co zde můžete nyní na výstavě vidět, tak 
Jiřinka nahoře předvádí waldorfskou panen-
ku, jak se dříve dělaly a plnily, paní Balharová 
paličkuje, paní Ježková dělá věci z kukuřičné-
ho šustí a kabelky z provázků a také prostí-
rání. V další světnici máme paní Tůmovou, 
která tam přede a má tam ještě také košíkář-
ské výrobky. Na zahradě můžeme vidět doma 
vyrobená kamínka, pan Zemek na nich peče 
placky, také klobásky, paní Zemková maluje 
hezké keramické zvonečky, paní Tetřevová 
drátkuje a také plete ručně různé hračky, dal-
ší stánek má paní Vlasta Formanová, která 
nádherně vyšívá handagerskou a švanckou 
výšivku a španělskou ažúru a richelie. Je to 
vlastně „poličačka“, bývalá lékárnice. Tako-
vouto pracnou výšivku už asi nikdo jiný nedě-
lá. Jitka Jiroušová ze Křinic zde dělá výrobky 
ze slámy. Pak je zde stánek s věcmi tkanými 
a předenými, levandulí, vonnými pytlíky, tka-
nými polštářky, taškami, pak stánek s koláči 
i speciálními točenými makovými, machov-
ské koláče, štrůdly,  makovce a jiné dobroty. 
Anička Selikarová zde dělá pravé machovské 
frgále a polské mušneky z kynutého těsta. Je 
to speciální pečivo plněné mákem a potírané 
cukrovou vodou. Tkaní na stavu s pevným 
listem zde dělám já (paní Štovíčková) a také 
tkám na kolíkovém stavu. Pan Zobal z míst-
ního zahradnictví nám zapůjčil květiny na 
výzdobu domu i zahrady, na které předvádí-
me, jak se dříve pralo, sušilo a bělilo prádlo, 
větraly peřiny. Panu Zobalovi tedy musíme 
také velice poděkovat.  

Takže, kdo jste se v rámci pouti v Polici 
podívali i na tuto výstavu, určitě jste byli spo-
kojeni, jako všichni návštěvníci, které jsem 
tam viděl procházet i já.

Antonín Kohl, foto A. Kohl

Výstava ve staré škole v Polici nad Metují
Odborný seminář 

„Broumovské nástěnné 
malby od středověku  

do baroka“ 
Ve dnech 22.-23. srpna 2013 proběhl na 

Broumovsku dvoudenní odborný seminář po-
řádaný společně Římskokatolickou farností  
v Broumově, Národním památkovým ústa-
vem v Josefově a Omnium o.s. za účasti mj. 
prof. Jana Royta z Ústavu dějin umění Uni-
verzity Karlovy nebo PhDr. Marcely Vondráč-
kové z Národní galerie. Seminář se věnoval 
tématu broumovských nástěnných maleb. 

V rámci přednášek prof. Royta byla zdů-
razněna mimořádnost středověkých fresek 
Klanění tří králů v areálu broumovského 
kláštera a fresky s námětem Posledního sou-
du na faře v Broumově. Příspěvky restauráto-
rů ozřejmily snahu o záchranu těchto maleb. 

Velmi kladně byl hodnocen příspěvek 
Mgr. Glásera a Mgr. Marka o možnostech 
nově vyvíjené metody prostorové digitalizace 
a 3D skenování historických maleb pro po-
znání a záchranu i velmi poškozených maleb. 
Tato metoda byla zkoušena právě na fresce 
Posledního soudu a pomůže ji tak do velkého 
detailu poznat a díky možnostem webové ap-
likace i zpřístupnit široké veřejnosti. 

Závěrečná část přednáškového bloku 
byla díky příspěvku PhDr. Vondráčkové  
a PhDr. Mádla věnována baroknímu malíři 
F.A.Schefflerovi i představení vnitřní výmal-
by v rámci souboru broumovských kostelů. 

Druhý blok semináře byl věnován exkur-
zím v místě fresek a představením barokní 
skupiny kostelů. 

Jak uvedli organizátoři Mgr. Pavel Mach  

Detail fresky Klanění ve zvonici klášterního 
kostela
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z NPÚ a Ing. Jakub Děd z Omnium o.s., „se-
minář by měl být pouze prvním z řady dalších, 
které by měly přispět k důkladnému poznání 
neméně důležité stránky historie Broumov-
ska, která dnes stojí ve stínu architektury otce 
a syna Dientzenhoferů“. 

Na seminář volně navázal program pro 
širokou veřejnost v sobotu 24. srpna 2013  
v kostele v Martínkovicích v rámci cyklu (Ne)
tušené souvislosti NPÚ GŘ, který seznámil 
návštěvníky s historií a malbami kostela, se 
způsoby barokního stavitelství a způsoby zá-
chrany památek. 

Kontakt: Jakub Děd, Omnium o.s.,  
        tel.: 739 385 928 

Slaměný dům pana 
Wihana v Božanově
Je to již asi rok, co jsem přinesl v Brou-

movských novinách reportáž o stavbě do-
mečku k bydlení ze slámy. A protože to není 
zase tak samozřejmá věc, zajímalo mne, jak 
stavba pokročila. V sobotu 24. srpna 2013 
jsem si dal s panem stavitelem Wihanem  
v domečku schůzku.

Domeček se vyklubal z plachty, má okna 
a dveře, ale práce je na něm stále dost. Pan 
ing. Wihan je totiž projektant. Má nyní stále 
dost práce s projektováním pro své zákazníky 
a na práci na svém domečku mu zbývá čas jen 
občas. Omítka na dům je již namíchaná, fer-
mentuje a zraje. Prý čím déle, tím lépe. Pak se 
teprve natáhne na stěny. 

Zeptal jsem se majitele na rozvržení 
místností v domě. Dole bude zádveří, kom-
postovací záchod, boiler na ohřev teplé vody 
solárním systémem + mám ještě výměník na 
kamnech, takže i kamna budou ohřívat vodu 
v boileru. Musím mít tedy boiler se dvěma cív-
kami. Jsem nyní v jednání s člověkem, který 
mi snad prodá solární panely za přijatelnou 
cenu. Pak je dole třeba dodělat sprchu, která 
bude součástí koupelny, kde bude ještě umy-
vadlo. Z východní části přízemí se bude vchá-
zet do kuchyně. Tam bude kuchyňská linka  
a pozor – vana, která bude zabudovaná do ja-
kési lavice, na které se bude normálně sedět 
u stolu a občas po odklopení bude se moci 
vzít koupel. V této místnosti je také pec. I na 
pečení chleba. Dále se vstoupí do pracovny, 
která má už nyní vápennou omítku. Je třeba 
jí oštukovat. Všude jinde bude hliněná omít-
ka, jen v pracovně bude vápenná. Pracovna je 
místnost bez výhledu. Je tam velké pracovní 
okno, ale až pod stropem. Místnost osvětluje 
ambientně. Zde bude hodně bílého, místnost 
klidu a soustředění na práci. Z pracovny se 
bude chodit do meziprostoru mezi stodolou 
a domem. Tam bude terasa s hamakou, od-
počívání. Za pecí je vyvýšený schod, ohříva-
ný, je v něm komín, jakoby topení v podlaze. 

Následujícím schody vystoupáte do patra.  
V patře vstoupíte do veliké místnosti s ve-
likým oknem s výhledem na Božanov, na 
kostelíček a Javoří hory. A z této místnosti se 
vejde do ložnice, kam se vejde jen velká postel 
2x 2,10 metru. 

Vize se evidentně uskutečňuje. Sice po-
maleji, než by chtěl sám majitel, projektant  
i stavitel v jedné osobě. Ale i Boží mlýny me-
lou pomalu, ale jistě. Takže přeji jen brzkou 
kolaudaci a první chlebíček z vlastní pece, 
kterému se jistě žádný dosažitelný v okruhu 
400 km nevyrovná. Já držím palce.

Antonín Kohl,   foto A. Kohl

Komise pro zahraniční 
spolupráci Města Broumo-
va a Infocentrum Broumov 
podle plánu česko-pol-
ských přeshraničních ak-
tivit na rok 2013 připravily 
realizaci i druhého letoš-
ního jednodenního zájez-
du do blízkého polského 
příhraničí. Po červnovém 
zájezdu zaměřeném na se-
známení se skalními teré-
ny Národního parku Góry 
Stolowe bude zářijový zá-
jezd směřován na opačnou 
stranu, do kraje za naše po-
hraniční Javoří hory. V du-
chu motivace celkového záměru „Poznáváme 
krajinu a historii našich polských sousedů“ 
povede trasa autobusového zájezdu po okru-
hu:  Broumov – Otovice/Tlumaczów – Nowa 
Ruda – Sokolec – sedlo Sokola – Walim – Za-
gorze Ślaskie – Rybnica Leśna – Golińsk/
Starostín – Meziměstí – Broumov. 

Termín zájezdu: sobota 21. 09. 2013
Z následujících poznámek bude každému 

zájemci jasno o charakteru náročnosti pláno-
vaných kratších vycházek do přírody nebo za 
památkami:

- odjezd: autobus. nádraží v Broumově  
v 8 hod., předpokládaný návrat tamtéž v cca 
18 hod.

- potřebná výstroj: turistické oblečení 
(obutí: pohorky nebo botasky), jídlo a pití 
(základní       občerstvení bude možné v místě 
plánovaných zastávek za polskou měnu) – je 
nutné počítat    i s možností nepohody (pláš-
těnky a deštníky autobus uveze) – potřebná 
je rovněž alespoň    větrovka nebo vesta pro 
exkurzi do chladného podzemí (* Walim) 

- plánované zastávky s vycházkami do 
okolí:   * sedlo Sokola (751 m) : pěší vycház-
ka na nejvyšší vyhlídkový vrchol Sovích hor 
Wielka  Sowa (1014 m) s rozhlednou – tam  
i zpět  celkem 4 km

* Walim: prohlídka jedné z bývalých naci-
stických podzemních továren

* Zagorze Ślaskie: pěší vycházka přírodní 
reservací Góra Choina na významný slezský 
hrad  Grodno s jeho prohlídkou – tam i zpět 
celkem 1 km;

- v případě časové reservy bude ještě re-
alizován výjezd k turistické chatě Andrzejó-
wka pod  nejvyšší vrchol Gór Kamiennych 
(Waligóra, 936 m) s návštěvou chaty a jejího 
okolí

- cena zájezdu: 290 Kč dospělí, 200 Kč 
dítě s doprovodem – v ceně je zahrnuta do-
prava,   cestovní pojištění a vstupné do plá-
novaných objektů – část nákladů je hrazena  
z grantu Města Broumova

- podání přihlášky k účasti na zájezdu  
a provedení úhrady lze provést v Informač-
ním centru     na náměstí v Broumově každou 
středu počínaje 28.08. v čase 11-12 hodin  
a 16-17 hodin,    kde bude k dispozici vedoucí 
zájezdu 

- vedoucí zájezdu: Pavel Košňar, e-mail: 
kosnarovi@gmail.com, telefon : 606 940 996

- průvodce po trase: Jiří Kopecký. 

Pozvánka na zájezd do blízkého polského příhraničí
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  Ozdobou závěru Malého letního divad-

lení a pomyslnou závěrečnou třešničkou na 
dortu byla Valerie Zawadská. Ta vystoupila  
v sobotu 27. července se svými hereckými ko-
legy na divadelním pódiu s hudební komedií 
Casanova a spodní prádlo. Večerní nádvoří 
benediktinského kláštera přivítalo přes 100 
návštěvníků. Osmý ročník festivalu Malé let-
ní divadlení tak dosáhl svého opravdu úspěš-
ného konce.

Odpolední představení tentýž den na-
chystalo zábavu pro naše nejmenší. Výprav-
ná hudební pohádka O princezně Haničce  
v podání pražského divadla M přilákala na 60 
dětí.

Organizátoři si pro návštěvníky festiva-
lu připravili hned dvě novinky. První bylo 
zastřešené hlediště. Díky krásnému letnímu 
počasí, které letos přálo všem festivalovým 
dnům, ho nebylo vůbec třeba. Druhou novin-
kou se stal prodej permanentek za výhodnou 
akční cenu v kanceláři infocentra ještě před 
zahájením Divadlení.

Během 5 festivalových dní mohli diváci 
zhlédnout celkem 6 divadelních představe-
ní, 3 pohádky pro děti a žonglérskou show. 
Představilo se celkem 7 divadelních souborů, 
z toho 2 spolky byly broumovské. Festival si 
nenechalo ujít celkem téměř 800 návštěvní-
ků. Celkové náklady činily 171000 Kč, příjmy 
81000 Kč. Největší úspěch a ohlas měli herci 
divadla Kompanyje s inscenací Benátky pod 
sněhem. Sponzorské dary účastníkům fes-
tivalu věnoval Pivovar Broumov s r. o., PIN-
studio Jan Záliš, EKO - farma Vlkovi a Pizza 
Sudetka.

Lucie Lesáková            fotografie Jan Záliš

Se zájmem jsem si přečetl v Hejtmánko-
vickém zpravodaji příběh o mladém chlapci – 
Martinu Rozumovi, který byl v minulém roce 
postižen vážnou mozkovou příhodou. Již od 
začátku bylo jasné, že jeho léčení nebude jed-
noduché, ale tento smutný příběh se konečně 
obrací k dobrému konci. Jedná se o mladého 
chlapce, který ještě nedávno studoval vyso-
kou školu, aktivně sportoval, byl plný života.

Několik minut smutného osudu mu změ-
nilo celý život. Jeden únorový večer se Martin 
vrátil domů a po náročném dni se necítil dob-
ře. Do postele se však již nedostal – udělalo 
se mu špatně, upadl na zem, měl křeče, pře-
stal dýchat. První lékařská pomoc mu byla 
poskytnuta několik minut poté a záchranka 
jej odvezla do Náchoda.  Tam bylo provedeno 
vyšetření CT mozku a byl napojen na pomoc-
né přístroje, které ho udržovaly při životě.  
Podle výsledků vyšetření  se jeho onemocnění 
zdálo neslučitelné se životem. Došlo ke krvá-
cení do mozku po prasknutí cévní výdutě.

Martinova rodina se nechtěla smířit  
s krutým osudem svého syna. Následova-
lo další vyšetření, operace mozku v Praze, 
spousta nocí probdělých nad lůžkem. Konsi-
lium lékařů matce sdělilo, že není žádná na-
děje. Přesto jeho matka vnitřně cítila naději  
a začala bojovat o život svého syna. Ale zapo-
jila se i celá rodina. 

Po několika týdnech byl Martin převezen 
k dalšímu léčení v místě bydliště, na ARO  
v broumovské nemocnici, kde byl stále při-
pojen na přístroje. Matce bylo umožněno po 
domluvě s personálem nemocnice být u jeho 
lůžka každý den. Po vyčerpávající péči matky 
a veškerého zdravotního personálu nemocni-
ce se stav Martina začal mírně zlepšovat. 

Osudy lidí jsou různé a právě v této ro-
dině jeden osud převrátil všem život naruby. 
Jeho matka nemohla nadále vykonávat své 
zaměstnání (mnozí ji známe z ordinace in-
ternisty Dr. Červenky), musela zůstat doma, 
aby svému synovi poskytla vše, co potřebuje 
těžce nemocný k životu.

Jeden skutečný příběh 
z Hejtmánkovic

Ozdobou posledního představení osmého 
Malého letního divadlení byla Valerie Zawadská
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• Pachatel krádeže lesního rohu, o kterém 

jsme psali v minulém čísle, byl dopaden. Hro-
zí mu až tři roky vězení.

• Auta nejsou trezorem. Stále se opakují 
krádeže z uzavřených aut. Neznámý pachatel 
ukradl peněženku s doklady, penězi a plateb-
ními kartami. V Meziměstí po vypáčení auta 
odcizena kožená bunda. Ze zaparkované do-
dávky se zbožím bylo odcizeno 28.000,- Kč.

• Opět se kradlo: Ze stavby byl odcizen 
materiál a nářadí za téměř padesát tisíc ko-
run.

• Ze zahradního altánu ukraden alkohol  
a elektronika. Před jednou restaurací byly od-
cizeny tři oznamovací tabule.

• Ze sklepa domu byly ukradeny věci  
v hodnotě dvacet tisíc korun. 

• Znovu byly odcizeny stromy ve dvou le-
sích. 

• Dvakrát byly odčerpány pohonné hmoty 
ze zaparkovaných aut.

• Pachatel, který kradl potraviny z led-
ničky v nemocnici, půjde jako recidivista  
k soudu.

• Ze společného prostoru v domě byly od-
cizeny věci za 8.000 Kč. 

• V jednom podniku zmizelo osm elektro-
motorů a prodlužovací kabely. 

• Zatím neznámý pachatel ukradl z bytu 
rodinné šperky. 

• Znovu bylo z chodby domu ukradeno 
jízdní kolo. 

• Každý měsíc se opakují krádeže mobilů.
• Vyšetřuje se požár lesa v Ruprechticích. 

Není vyloučeno cizí zavinění. 
• Správce konkurzní podstaty oznámil 

odcizení 7 kontejnerů na svoz kovového od-
padu.

• Za krádež v supermarketu půjde zloděj  
k soudu, protože se jedná o opakovaný trest-
ný čin.

• Na polici přišel muž a stěžoval si, že byl 
napaden a zbit v parku. Ukázalo se, že si vše 
vymyslel. Nebyl to jeho první případ.

• Po zásahu policie a lékaře byl převezen 
na psychiatrii muž, který se pokusil o sebe-
vraždu.

• Opět se vyskytlo několik případů řidičů, 
kterým byl odebrán řidičský průkaz, a přesto 
dále jezdili. Jeden z nich dokonce před hlíd-
kou ujížděl, vypůjčené vozidlo odstavil a sna-
žil se schovat. 

• Další řidič měl v krvi 1,8 promile alko-
holu, jiný řídil s opiáty v krvi.

• Neznámý pachatel prořízl u zaparkova-
ného auta všechny pneumatiky.

• Podvody po telefonu: Vyšetřuje se firma, 
která si vzala zálohu za zprostředkování půjč-
ky, kterou nezařídila, ale zálohu nevrátila. 

• Znovu se objevil podvod s nabídkou in-
ternetového prodej. Postižený zboží nedostal 
a záloha nebyla vrácena.

• Majitel bytu nedovolil odvézt věci z bytu, 
který nájemník opustil.

• Dva otcové neplatí výživné na svoje děti. 
• Policie opět vyjížděla k mnoha přípa-

dům sousedských svárů a neshod. 
• Jeden soused obtěžuje druhé hlukem, 

kouřením cigaret na chodbě, kde dokonce za-
nechal injekční stříkačky a obaly od narkotik.

• Na příjezdu k Pasům nepřežila střet  
s autem jedna srna.

Za informace děkujeme komisaři Slišovi
 

Z činnosti 
Policie ČR

Z činnosti 
Městské policie 

Městská policie zajišťovala:
• na žádost Policie ČR umístění technic-

kého prostředku k zabránění odjezdu vozidla. 
• dopravu během Motosrazu 
• asistenci RZP při ošetření muže v parku 

Alejka 
• převzetí zraněné poštolky obecné  

v  Soukenické ulici a její předání pracovníkům 
záchranné stanice v Jaroměři 

• přiložení technického prostředku k za-
bránění odjezdu vozidla na nesprávně parku-
jící automobil v ul. Lipová 

• zajištění muže po krádeži zboží v prodej-
ně Lidl a následné předání Policii ČR 

• usměrňování dopravy v ul. U Dolní brá-
ny po přívalových deštích, kdy pracovníci TS 
odklízeli naplavený štěrk 

• řešení narušení občanského soužití v ul. 
Soukenická 

• výjezd do areálu nemocnice, kde byl zjiš-
těn pachatel krádeže, a jeho předání Policii 
ČR 

• výjezd do ul. Jabloňová na oznámení  
o pokousání psem. Zraněné osobě bylo zajiš-
těno ošetření a majitel psa byl upozorněn na 
nutnost veterinárního vyšetření psa 

• zajištění řidiče motorového vozidla v ul. 
St. Opočenského. Řidič neměl za volantem 
co dělat, jelikož byl „vybodován“. Byl předán  
k dalšímu řízení na Policii ČR. 

• na základě zjištění ze záznamového zaří-
zení byl odboru životního prostředí oznámen 
občan, který si udělal skládku odpadu z mís-
ta vedle kontejnerů na tříděný odpad, i když  
v uvedený den byl otevřen sběrný dvůr, kde by 
tento odpad mohl zcela zdarma odložit 

• za měsíc srpen bylo ze strany MP ozná-
meno na odbor dopravy  12 řidičů, kteří ne-
reagují na výzvu k dostavení se na služebnu 
MP. Další řidiči motorových vozidel budou 
oznámeni na správní odbor pro porušení na-
řízení města o placeném stání silničních mo-
torových vozidel 

 Za Městskou policii: Radek Havelka 

To vše již trvá 18 měsíců – Martin do 
současné doby překonal spoustu překážek, 
podrobil se znovu operaci mozku, den-
ně rehabilituje, je opečováván svou rodi-
nou, a tak se jeho stav po mravenčí práci 
markantně zlepšil. Sami lékaři prý mluví  
o zázraku. 

Bohužel, Martinovi blízcí musí velmi často 
bojovat s byrokracií v našem státě, která život 
hendikepovaným lidem neusnadňuje. Týká 
se to vyřizování soudních kauz ohledně opa-
trovnictví, žádostí o rehabilitační pomůcky  
a příspěvků zdravotních pojišťoven.

To všechno je pro Martinovu rodinu vel-
mi zatěžující. Ale nic nového – však to všichni 
jistě znáte z různých televizních reportáží či  
z novinových článků.   

V současné době je Martin schopen  
s vámi promluvit, a to i v anglickém jazyce, 
přivítá vás podáním ruky, vyjmenuje hráče, 
se kterými hrál kopanou za Sokol Hejtmán-
kovice, sleduje oblíbené televizní pořady  
v televizi. Jeho vitalita a síla k žití je obdivu-
hodná. Denně rehabilituje a posiluje svaly, 
které nemohl dosud používat, ale bohužel po-
hyb pro něho je stále velmi náročný a čeká ho 
ještě dlouhá rehabilitace, aby vám konečně 
mohl přijít naproti.

A právě v této situaci, aby Martin vše 
mohl zvládnout lépe, bude potřebovat kva-
litní pomůcky, jako je například rehabilitač-
ní vozík, upravenou sedačku do auta a další 
věci, které jsou v současné době pro Martino-
vu rodinu nedostupné. Bude to všechno stát 
spoustu peněz! 

Proto se obracíme na čtenáře našich 
novin, budete-li moci také rodině finančně 
pomoci, učiňte tak. Každá stokoruna bude 
dobrá. Ti bohatší mezi námi by mohli třeba 
pomoci i více. Vždyť takový osud může po-
stihnout rodinu každého z nás.

Jak jsem se dozvěděl od pana starosty 
Hejtmánkovic – Václava Haraseviče, jejich 
obec již na tom začala pracovat, aby mohli ro-
dině Martina pomoci s nákupem speciálních 
pomůcek – především tedy s nákupem spe-
ciálního vozíku. Obec vyhlásila na 30. srpna 
sběr železného šrotu. Výtěžek z prodeje toho-
to šrotu zašlou na transparentní účet. Zahájí 
také sběr víček z PET lahví. Obec již také za-
čala jednat s některými firmami a podnikateli 
v regionu o možnosti jejich finančních pří-
spěvků pro Martina. Již byl také zřízen trans-
parentní účet, na který je možné vaše příspěv-
ky zasílat:     č. účtu – 107-5452980217/0100.  

Věříme, že se nám společnými silami po-
daří dát dohromady peníze na nákup vozíku 
a dalších potřebných pomůcek pro Martina. 
Všem, kteří přispějí, již nyní děkujeme.

O výsledku sbírky vás budeme informo-
vat na stránkách našich novin, ale také na 
internetu, na stránkách města: www.brou-
mov-mesto.cz

Petr Cirkl



broumovské noviny 9 (2013), strana  20

Poděkování 
a vzpomínka 

Dne 26. 9. 2013 vzpomeneme 
nedožitých

100 let pana Václava Malicha, 
broumovského kamenosochaře. 

Vzpomeňte s námi, kdo jste ho znali.
Za rodinu Malichovu a Šebestovu 

dcera Hana

Děkuji lékařům na interním oddělení i na 
oddělení péče o dlouhodobě nemocné v ne-
mocnici v Broumově, zvláště pak všem zdra-
votním sestřičkám za péči, kterou vynaloži-
ly při ošetřování maminky, paní Miloslavy 
Sloupenské, na sklonku jejího života.

Velice si vážím vaší práce. Měla jsem 
možnost vidět, že to velmi často není práce 
jednoduchá. Děkuji za citlivý přístup k ne-
mocné mamince a také možnost kdykoliv za 
ní přijít a pobýt s ní v jejich posledních dnech.

M. Rojkovičová

Tímto bych chtěla vřele poděkovat pra-
covníkům pohřební služby v Broumově, 
zvláště pak panu Tomáši Židovi za taktní  
a milé jednání při zařizování posledního roz-
loučení s naší maminkou, babičkou a praba-
bičkou paní Miloslavou Sloupenskou. Dále 
děkuji za vstřícnost, ochotu a možnost se  
s maminkou rozloučit ještě před samotným 
pohřebním aktem v důstojném a intimním 
prostředí obřadní síně.

M. Rojkovičová

Srpnové dny 
roku 1968
Země, země stokrát pokoušená,
 kolikrát vídala jsi cizí ruce
 z věna tvého lidu cáry rvát.... 

Od okupace naší země spojeneckými voj-
sky pod vedením SSSR uběhlo dlouhých 45 
roků. Rok 1968 byl v historii naší země neo-
pakovatelný rozjitřenou atmosférou, vždyť 
pražské jaro uvolnilo stavidla pro svobodné 
nadechnutí. Radostně jsme prožívali zruše-
ní cenzury a zmírnění politického tlaku na 
občany. Věřili jsme, že budeme konečně roz-
hodovat svobodně. Z rozhlasu zmizely patolí-
zalské projevy adorující jedinou stranu, ryčné 
pochody s budovatelskou tématikou i ruské 
častušky. Zazněly naše české, moravské a slo-
venské písničky a i tu Masarykovu nejmilejší 
Teče voda, teče …, si rádio často zahrálo.

Žili jsme očekáváním, že se vláda věcí 
lidu ČSR navrátí českým lidem. Ale přišlo 
ráno dne 21. srpna. Již po páté hodině ranní 
mne vzbudil soused a sdělil mi neuvěřitelnou 
zvěst: „Jsme obsazeni, jedou na nás tanky!“ 
Protože jsem jako dítě zažila německou oku-
paci, zděsila jsem se! „Takže to je válka, pane 
Kasnar? Ale kdo nás to vlastně napadnul?“ 
„No, přece Rusáci“ odpověděl a šel budit dal-
ší sousedy.

Pustila jsem rádio, tam bylo ticho a do 
toho zlověstného ticha se ozval hlas Kamily 
Moučkové. Byla to krutá pravda, byli jsme 
okupováni! 

Ustrojila jsem synka a spěchala s ním do 
práce, ani jsem nevěděla, jestli bude mateř-
ská škola přijímat v této vypjaté době děti. 
Na MěNV bylo živo jako v úle. Lidé se chodili 
dotazovat, co mají dělat. Viděla jsem plačící 
paní Bažantovou, původem Rusku, úřednici 
pojišťovny, která stále opakovala: „Odpusťte 
mi, že přišli Rusové, já se tak stydím!“ Mar-
ně ji tajemnice Marie Gabrielová utěšovala, 
že obyčejný člověk nemůže ovlivnit politické  
a mocenské snahy.

Osazenstvo úřadu se ihned rozdělilo do 
dvou táborů. Členové strany stáli jednotně  
v pevném šiku za správností agrese, my ostat-
ní jsme byli jednotnější nežli dosud. Ve všech 
kancelářích se sledovalo vysílání z rádia a při 
ostřelování našeho Národního muzea v Praze 
se nám nervově zhroutil stavař Jan Tománek. 
Nikdo se nestyděl za slzy!

Byla jsem pověřena hlášením do měst-
ského rozhlasu, a tak jsme byli všichni v prá-
ci do večera. Když jsem šla se synkem domů 
přes náměstí, čekal mne dojemný výjev. Lidé 
jako vlaštovky posedali po celém náměstí na 
chodníky a před prodejnou Kniha mi manže-
lé Hrábkovi uvolnili místo, a tak jsem seděla  
s dítětem na klíně s lidmi na chodníku. Člověk 
nemohl být v takové chvíli sám, potřeboval 
kolem sebe lidi.

Nikdy později jsem už nezažila tak sil-

ný pocit sounáležitosti s lidmi, kteří věděli, 
co znamená být Čechem, který má rád svou 
vlast. Tehdy v roce 1968 lidé věřili Dubčekovi 
a nikdo z nás, obyčejných lidí, neznal zákulisí 
a pozadí politických tahů. Nyní, po 45 letech 
už je z archivních materiálů zřejmé, že ani 
Dubčekova komunistická strana nikdy neplá-
novala povolit u nás skutečnou opozici. Ještě 
před příchodem Rusů docházelo k omezová-
ní svobody. Archivy dokazují, že Dubčekův 
režim ani na chvíli nezastavil operace STB 
proti „nepřátelům režimu“, hlavně proti exu-
lantům. Ještě za rok - 21. srpna 1969 povstali 
lidé v Praze, ale demonstrace byly krvavě po-
tlačeny veřejnou bezpečností a milicionáři.

A co následovalo poté? Otupení, rezig-
nace a cesta české společnosti do potupné 
normalizace. Za prchavé chvíle svobody byla 
zaplacena obrovská daň! Hořící pochodeň 
Jana Palacha, Jana Zajíce a dalších, zastře-
lení nevinní občané, 21 let okupace a odliv 
mozků do ciziny. Vždyť emigrovalo tolik lidí, 
kteří by v normálních podmínkách pomohli  
k vzestupu ve všech oborech. Jak šla léta, při-
šly i mezníky, byl tu 17. listopad 1989. Lidé se 
rozdělili do stran a politických seskupení a na 
trůn české země se posadil moloch, mamon  
a korupce. Žijeme dál všichni své životy, jsme 
vděčni, že mamě mír - jen ten je naší nadějí na 
lepší časy. Poučíme se už konečně ze všech 
katastrofických událostí?

Když se v roce 1990 Michal Kocáb lou-
čil s odjíždějícími okupačními vojáky, jeden  
z nich mu řekl: „Teď odjíždíme jako vojáci, ale 
vrátíme se jako obchodníci!“ Z toho plyne po-
učení: Chraňme si svobodu a svébytnost naší 
republiky!                                   Dana Jarošová  

Okénko broumovských žen
Informace o akcích, které se konaly 
nebo se budou konat
pro ženy a veřejnost v našem městě

Ve středu 18. září 2013 pořádáme již tradiční sérii tří
léčebných zájezdů do solných lázní v Kudowě Zdroji v Polsku.
Odjezd autobusu je v 8 hodin z obvyklých stanovišť, cena zájezdu je 150,- Kč
(obsahuje dopravu a vstupenku do solných lázní) a 80,- Kč (pro ty, kteří 
navštíví pouze tržnici).
Možnost procházky po lázních, posezení v cukrárně, návštěva tržnice.

Bližší informace o spolku ČSŽ Broumov a o pořádaných akcích získáte 
v prodejně Dárky-květiny, EDA Broumov, na Mírovém náměstí v Broumově.
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Foto Lenka Židová

Dne 14.8.2013 ve společenské místnosti CSS Naděje  oslavili svá životní jubilea tito naši  spoluobčané : pan Jiří Vít, paní Katarina 
Szabóvá, paní Helena Hejcmanová, paní Dana Škopová, paní Štěpánka Vosáhlová, paní Marie Thérová,  paní Marie Divíšková, paní 
Melitta Petirová, paní Zuzana Chmolová, paní Věra Hanousková, paní Jana Lorencová, paní Danuška Vaňurová a paní Stanislava 
Kolinkeová. Všem srpnovým jubilantům přejeme hodně zdraví, štěstí a spokojenosti v rodině a mezi přáteli.

Za SPOZ R. Chejnová

Za krásného počasí proběhl za účastí 
hostů z Německa a Polska jubilejní 

35. ročník „Memoriálu 
Slávky Streubelové“ 
ve volejbalu. 
V obou kategoriích zvítězila Nová Ruda. 
Na druhém místě skončilo Nové Město.

Turnaj se mohl uskutečnit za přispění 
sponzorů, kterým děkujeme. Byli to: 
Město Broumov, VEBA, Diakonie,  
Hobra Školník, Královéhradecký kraj,  
ZTrade, Pivovar Olivětín, drogerie 
TETA a Lutoma
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V sobotu 17. srpna se  
ve Vernéřovicích 

v kostele sv. Michaela 
konal další (již osmý) 

koncert ze série 
koncertů cyklu Za 

poklady Broumovska
Dorazilo na něj více než 250 lidí. Ve zcela 

zaplněném kostele, kde byly kostelní lavice 
ještě doplněny mnoha plastovými židlemi, se 
rozezněla vážná hudba v podání souboru Trio 
La Musica. Dvě členky souboru - hornistka 
Zuzana Rzounková a flétnistka Marta Kor-
duljak  vystoupily na festivalu již podruhé. 

Zazněly skladby J. Myslivečka, F. Duver-
noye,  A. Dopplera, M. Bonise a G. Schocke-
ra. Naplněný kostel ani nedutal a účinkující 
se nakonec dočkali potlesku vestoje, a to do-
konce dvakrát. 

Osmý koncert přidal k výtěžku z dobro-
volného vstupného, který je určen na péči  
o kostely tzv. broumovské skupiny, téměř 14 
tisíc korun.  Prozatímní celková výše příspěv-
ků festivalového publika tak již dosáhla část-
ky 126 tisíc korun.

Antonín Kohl

Koncert žáků základních uměleckých škol 
V sobotu 18. srpna se v parku Alejka uskutečnil závěrečný koncert 2. ročníku letního kursu žesťových nástrojů. Koncert uspořádalo 

Město Broumov ve spolupráci s o.s. Notičkou při ZUŠ Broumov a ZUŠ Police nad Metují.
V koncertu vystoupili žáci těchto uměleckých škol z Broumova, Police nad Metují, Meziměstí a Teplic n. Met., kteří se zúčastnili tohoto 

kursu v Křinicích. Bylo to již druhé soustředění žáků ZUŠ hrající na žesťové nástroje. 
Koncert řídil ředitel ZUŠ v Broumově pan Štěpán Přibyl spolu se svým polickým kolegou. Koncert byl velmi slušně navštíven – určitě zde 

bylo kolem 170 posluchačů a to jak z řad rodičů a prarodičů žáků, kteří vystupovali. Pěkné počasí toho podvečera bylo v závěru pokaženo 
deštěm, ale účinkující nezmokli – v letošním roce bylo použito nové zastřešení, které zajistil Tomáš Cirkl. Byl to příjemný podvečer s kvalitní 
hudbou. Žáci ZUŠ opět nezklamali.                                                                                                                                                                                                            P. Cirkl

fotografie Jan Záliš
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Restaurátorka BcA. Pavla Szabová dokončila po sousoší v Otovicích 
již druhou velkou restaurátorskou práci na Broumovsku - obnovu sloupu 
se sochou Madony na louce mezi Velkou Vsí a Stěnavou.

Obnovu sloupu inicioval a financoval pan Jan Sedláček z Velké Vsi.
Kamenný sloup nechal postavit  v roce 1695 majitel statku ve Velké 

Vsi Tobias Kahler.
Na podstavci sloupu byly rekonstruovány i původní  nápisy,  v překla-

du do češtiny: 
Dům a dvůr, ženu a dítě, tělo a duši pod Tvou ochranu, ó Panno, 

poroučím. 
Marii Koruně a jejímu Synovi se zcela odevzdávám, v nich hledám 

ochranu, peklu navzdory, ve smrti i v životě.

nahoře - sloup po obnově
vlevo - socha Madony před a po restauraci a doplnění
dole - sloup v roce 2006
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Sloup z roku 1667, který nechal na Pasech 
postavit broumovský opat Tomáš Sartori-
us.

Vlevo: Základy objektu proti Sartoriově 
sloupu. V něm byla ubytována v roce 1938 
jednotka Stráže obrany státu. 
Betonová podezdívka dřevěného, po dru-
hé světové válce odstraněného baráku byla 
zasypána při letošních úpravách vozovky.

Bunkr lehkého opevnění z roku 1936 nad 
jetřichovskou křižovatkou.
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Závora a silniční 
překážky na 
Pasech v období 
Mnichova v roce 
1938

Pasa a historie
Za nejstarší doklad o existenci přechodu 

Stěn na místě později nazvaném Pass, Pasa 
je možné považovat nález bronzové sekerky 
v pískovně nad Jetřichovem v roce 1893, jedi-
ného písemně zdokumentovaného a dodnes 
dochovaného pravěkého předmětu na Brou-
movsku. Před  první polovinou 13. století 
tady a ani nikde jinde na Broumovsku nee-
xistovaly silnice nebo stezky, je ale pravděpo-
dobné, že i za tehdejších podmínek tady bylo 
možné tenkrát ještě nedotčeným pralesem 
přecházet přes hřeben Stěn. 

Cesta pře Pasa je až dílem kolonizace 
Policka a Broumovska. Spojovala obě bene-
diktinská panství a byla prakticky jedinou 
komunikací, která umožňovala dopravní 
propojení Broumova s vnitrozemím Čech. 
Přechod Stěn byl ve všech dobách nesnad-
nou a někdy i komplikovanou záležitostí.  
O jedné z možných komplikací svědčí kamen-
ný sloup při odbočce lesní cesty do Křinic. Po-
dle starého vyprávění, zaznamenaného prof. 
Vincencem Maiwaldem, měl být na tomto 
místě přepaden kočár opata Tomáše Sartoria 
loupežnickou bandou, která měla v úmyslu 
majitele panského vozidla zadržet a požado-
vat za něho vysoké výkupné.  Omylem byl lid-
mi neznalými zdejších poměrů z vozu místo 
preláta v prostém řeholním hábitu vytažen 
jeho komorník v bohatě zdobené livreji.  Když 
nechali kočár s opatem odjet a později zjistili 
svůj omyl, ubohého sluhu strašlivě posekali 
šavlemi. Výkupného se ovšem nedočkali.

Vyprávění by bylo možné považovat jen 
za jednu z mnoha dodatečně vymyšlených 
loupežnických pověstí, kdyby nápis na slou-
pu neuváděl konkrétní datum. 27. června 
1667 se na tomto místě skutečně stalo něco, 
co přimělo opata Tomáše, aby zde nechal po-
stavit sloup, jež měl být připomínkou události 
a poděkováním za záchranu.

Sloup je nejstarší dochovanou památkou 
svého druhu na Broumovsku. Na osmiúhel-
níkovém podstavci je umístěna čtyřhranná 
hlavice se třemi  výklenky, do kterých byly 
původně vloženy na plechu malované obráz-
ky, před druhou světovou válkou již značně 
sešlé, takže prof. Maiwald na nich s jistotou 
rozeznal pouze Pannu Marií s děťátkem. 

Prof. Maiwald našel v deníku opata To-
máše zápis události, která by podle jeho ná-
zoru mohla být důkazem, že přepadení na 
tomto místě nebylo ojedinělým případem: 22. 
ledna 1699 v šest hodin večer z lesní cesty od 
Jetřichova vyjeli tři zběhlí vojáci, zastavili po-
voz jedoucí od Broumova a žádali krmení pro 
koně. Když zjistili, že je vozka sám a nemůže 
se bránit, rozřezali provazy, kterými byly na 
voze svázány balíky se zbožím, 16 kusů plát-
na shodili z vozu a s kořistí rychle odjeli. (Je-
den kus  - česky také postav – byl pruh plátna 
nebo sukna o délce odpovídající přibližně 
dnešním 18 metrům.)

Pasa sehrála svou roli při obraně vnitro-
zemí Čech před útokem ze Slezska. O opev-
ňování přechodů přes Stěny za třicetileté 
války píše ve svém urbáři již Hesselius, ne-
víme však, jestli tato opevnění byla využita. 
Po vpádu Turků v roce 1663 na Moravu bylo 
nařízeno budování záseků na hranicích se 
Slezskem a záseky z poražených stromů byla 
zatarasena i cesta přes Pasa. Podobný příkaz 
se opakoval znovu po dvaceti letech při turec-
kém obléhání Vídně.

Místem skutečných válečných operací se 
Pasa stala až v sedmileté válce. Po pruských 
vítězstvích ve Slezsku v roce 1758 hrozil na 
jaře vpád na Broumovsko. Generál Laudon se 
rozhodl ustoupit z Broumovska a využít Stě-
ny jako přirozené hradby. Oba hlavní přecho-
dy – na Pasech a u Bohdašína – nechal opev-
nit mohutnými valy a palisádami a obsadil je 
vojskem. 11. dubna Prusové poprvé zaútočili 
na opevněná Pasa.  Během útoků před sebou 
hnali muže a ženy z broumovských vesnic  
a nutili je pod palbou z obou stran odstraňo-
vat záseky. Tenkrát ještě byly všechny pruské 
útoky Laudonem odraženy.

V srpnu, když se pruské vojsko vracelo 
z Moravy a táhlo přes nechráněné Policko 
a Broumovsko, z rozkazu pruského velitele 
museli všichni poddaní z klášterních panství 
nastoupit na práce spojené s odstraňováním 
zemních opevnění na Pasech a dodatečně ješ-
tě ničením zbylých dřevěných palisád. 

V dubnu příštího roku, když pruský král 
se svým vojskem ohrožoval hranice českého 
království a bezprostředně i Broumovsko, 
bylo znovu císařským velením nařízeno bu-
dování polních opevnění na Pasech, u Boh-
dašína, u Lachova a u Teplic. Na práce bylo 
nakomandováno denně až 1000 poddaných 
z obou klášterních panství, ale i z jiných pan-
ství v širším okolí. Jejich úsilí však bylo zby-
tečné, v červenci vpadl oddíl pruského vojska 
na nechráněné Broumovsko a jeho velitel 
nařídil pod hrozbou násilí na obyvatelstvu 
likvidaci opevnění na přechodech přes Stěny  
a opuštěného polního ležení mezi Hejtmán-
kovicemi a Jetřichovem. 

Na podzim 1762 se situace opakovala  
a na stavbu opevnění na Pasech byly opět 
posílány stovky poddaných z okolí a také až  
z náchodského panství, ale ani tentokrát tady 
k bojům nedošlo. 

Několik měsíců před skončením „bram-
borové války“, v únoru 1779, byla znovu 
na Pasech z rozkazu císařského generála 
Wurmsera budována opevnění a záseky, ale 
válka skončila dřív, než mohly být obsazeny 
vojskem. 

Naposled byla Pasa „opevňována“ po 
roce 1936. Při silnici nad odbočkou k Jetři-
chovu byl postaven jeden z objektů lehkého 
opevnění, které měly tvořit první linii obrany 
pro případ útoku z německé strany. V roce 
1938 byly vyzbrojeny lehkými kulomety  
a obsazeny oddíly SOS – Stráže obrany stá-
tu – složené z příslušníků četnictva, finanční 
stráže, policie a armády. Bezprostředně před 
Mnichovem byly na silnici v dolním konci 
Pasů zřízeny překážky, které měly v případě 
konfliktu bránit v průjezdu vozidel od Brou-
mova.

Broumovský spisovatel a redaktor regio-
nálních novin Deutscher Bote Hugo Scholz 
v roce 1944 o těchto obranných opatřeních 
československého státu napsal: „Když jde-
me širokou bývalou císařskou silnicí na vrchol 
Pasů, šklebí se na nás z okraje lesa slepé oči 
bunkru, který postavila česká zpupnost. Dále 
nahoře, proti tzv. Blinde Kapelle, (Slepá kaple, 
jak také místní lidé říkali Selendrovu sloupu. 
MO) stojí strážní barák, v němž se houfovala 
česká soldateska, která tady na horách stála 
jako přední stráž proti německé říši“.

Pan redaktor měl pro „českou pýchu“ jen 
slova pohrdání, ale v jeho emotivní výpovědi 
je možné nalézt pravdivé jádro: českosloven-
ští vojáci tady na Pasách, stejně jako jinde na 
českých pohraničních horách, skutečně stáli 
přední stráž proti hitlerovské německé říši. 
Stalo se neštěstím pro všechny, tedy i pro 
broumovské Němce, že ve svém odhodlání 
bránit republiku zůstali osamoceni a zrazeni.

M. Otte
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TIPY MĚSTSKÉ 
KNIHOVNY

 (Tucet knižních novinek)
Alena Morštajnová: Slepá mapa
Rodinná sága, která se převážně odehrá-

vá v městečku na severu Čech, začíná před 
první světovou válkou a vrcholí na konci 20. 
století. 

Barbara Metzová: Tajemství chrámů, 
pyramid a hieroglyfů
Kniha populárním způsobem přibližuje 

starověký Egypt od počátků jeho osídlení, 
přes slavné faraóny a tajemné rituály, až k vy-
kradačům hrobů. 

Jindřich Chalupecký: Expresionisté
Studie o čtyřech osobitých českých spi-

sovatelích – Richardu Weinerovi, Jakubu 
Demlovi, Ladislavu Klímovi a Jaroslavu Haš-
kovi.

Otomar Dvořák: Past na královnu 
Román zachycuje první léta královny Žo-

fie, manželky Václava IV., na českém trůnu. 
Brzy po sňatku se mladá cizinka zapletla do 
dvorských intrik. 

Ptáci z podzemí
Almanach poezie současných autorů 

obsahuje i verše broumovské básnířky Věry 
Kopecké. 

Barbara Erskinová: Řeka osudu
Ženu, která se s mužem přestěhovala do 

městečka s dávnou a ponurou historií, začne 
v románu zneklidňovat pocit, že v jejich domě 
ještě někdo je. V mlze nad řekou občas vídá 
vikingskou loď a slyší podivné hlasy. 

Olivia Darlingová: Láska je nekrytý šek
Příběh tří mladých žen, jejichž osudy se 

nečekaně protnou. Všechny jsou něčím vý-
jimečné a tuto výjimečnost mohou využít – 
nebo na ni doplatit. 

Philippa Gregpry: Červená královna
Román se odehrává v Anglii v 15. století a 

přináší životní příběh Margaret Beaufortové, 
považované za zakladatelku tudorovské krá-
lovské dynastie.                      

Hakan Nesser: Čtvrtá oběť
Detektivka ze švédského letoviska, kde v 

rychlém sledu došlo ke třem vraždám. Policie 
musí pachatele najít rychle – i čtvrtá oběť už 
je v jeho moci. 

Marina Fiorato: Dcera Sieny
V historickém románu ze Sieny počátku 

18. století se prolínají prvky milostné roman-
ce s líčením spiknutí proti vládnoucímu rodu 
Medicejských. Kromě dramatického děje 
příběh vyniká i barvitým líčením tehdejších 
reálií. 

Anders De la Motte: Game
Úvodní díl sci-fi trilogie ze světa infor-

mačních technologií a sociálních sítí. Děj se 
odehrává okolo Hry, kterou se hráčům ne-
chce opustit, dokud nezjistí, že vystoupit z 
jejího světa už nelze.  

Ilona Maria Hilligesová: Bílá čarodějka 
– Moje africké dobrodružství
Autentický příběh Němky, která se pro-

vdala za Nigerijce. V jeho zemi se pak dostane 
do obtížné situace, z níž ji údajně zachrání 
tamní magické rituály. 

•
Internetový katalog knihovny a další 

informace, včetně kompletního seznamu 
měsíčních novinek, najdete adrese http://
knihovna.broumov-mesto.cz.

•
MĚstská knihovna JE OTEVŘENA: pon-

dělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin, v úterý až do 
18 hodin, v sobotu od 8.30 do 10.30. 

Dětské oddělení pondělí, středa a pátek 
od 12.30 do 15.30, ve středu až do 16.30.

Tel. 491 523 719, e-mail: pujcovna@brou-
mov.net. 

    Monografie sochaře 
M. V. Jäckela pojednává 

i o našem klášterním 
kostele

Objevná monografie Jany Tischerové 
„Matěj Václav Jäckel – Sochař českého ba-
roka. 1655 – 1738“ (Rybka Publishers 2013, 
734 s.) přibližuje život a dílo umělce, který se 
výrazně podílel i na výzdobě broumovského 
klášterního kostela. 

O sochařově významu mj. vypovídá jeho 
tvorba na pražském Karlově mostě a dalších 
známých pražských stavbách. Do klášterní-
ho kostela v Broumově vytvořil čtrnáct soch. 
Dvojice andělů nás vítá v jeho předsíni, dal-
ší Jäckelovy plastiky najdeme ve výklencích 
postranních oltářů a na hlavním oltáři. Proti 
vstupu do kostela jsou místěny jeho perso-
nifikace Starého a Nového zákona. Všechny 
práce jsou v knize v katalogu umělcových 
prací podrobně popsány. 

Část textu přibližuje i člena Jäckelovy díl-
ny Karla Josefa Hiernleho, který se podílel na 
výzdobě kláštera v Broumově a v Lehnickém 
Poli. V poznámkové části monografie pak mj. 
najdeme výklad k celému ikonografickému 
programu broumovského klášterního kos-
tela, na němž se podílel i slavný malíř V. V. 
Reiner, freskař J. J. Steinfels a italští štukatéři 
bratři Soldatiové.   

 Připomeňme také, že v nakladatelství 
Academia nedávno vyšla reedice významné 
monografie Pavla Preisse Václav Vařinec Re-
iner. I v ní najdeme řadu zmínek o malířových 
pracích pro náš klášterní kostel.             (m)

Smějme se / plačme 
(nehodící se škrtněte 

dle nátury)
Letošní rok se v Česku nese ve znamení 

boje proti korupci mířícího do nejvyšších 
politických pater, přičemž záležitost nabývá 
značně groteskních rysů. Zkusme si před-
stavit, jak by to pak mohlo vypadat, až tažení  
v tomto stylu dorazí třeba až k nám do Brou-
mova. Zpráva o takové korupční aféře by 
mohla znít například takto:

Mentolová korupční aféra

Za nejnovější broumovskou politickou 
aférou stojí Útvar odhalování ocumlaných 
hašlerek (ÚOOH) a státní přestupce Ivan Na-
štván. Vyšetřující orgány zatím vše úzkostli-
vě drží tzv. „pod pokličkou“, zpod níž však 
exkluzivně pro Broumovské noviny upustili 
něco málo „páry“. Protože je ale vyšetřová-
ní teprve v samých počátcích, jména aktérů  
a jejich politickou příslušnost nelze zatím ani 
naznačit. Čtenáře však můžeme seznámit 
alespoň se základními konturami příběhu  
a vznesených obvinění.

V broumovském zastupitelstvu se jedná-
ní o jedné velmi kontroverzní věci dostalo do 
slepé uličky a byla proto vyhlášena technická, 
tzv. „kouřová“ přestávka k dohadování mezi 
jednotlivými partajními kluby. Z odposlechů 
nasazených ÚOOH vyplývá, že při vycházení 
ze zasedací síně koaliční zastupitel XY pravil 
k opozičnímu kolegovi ZŽ: „Tak co s tím udě-
láme? Hele, nechceš hašlerku?,“ načež ZŽ 
opověděl: „Ale jo, vezmu si, díky.“ Zatčení 
obou korupčníků agenty ÚOOH bylo pak už 
dílem okamžiku. Zastupitel ZŽ se však nyní 
ohání svou imunitou, kterou se v zasedací síni 
cítí být chráněn. Problém spočívá v tom, že  
k přijetí údajné korupční nabídky došlo právě 
ve dveřích u východu ze síně a podle agentů 
ÚOOH, kteří na zastupitele číhali na chodbě, 
ZŽ své „jo, vezmu si“ vyslovil v momentu, 
kdy už z chodby zřetelně viděli celou jeho hla-
vu, takže touto svou rozhodující částí byl již 
mimo zasedací místnost a tedy i mimo dosah 
imunity. Spolustraníci ZŽ, kteří tu samou 
situaci sledovali ze síně oproti tomu tvrdí, 
že při vyslovení osudné věty spočíval jejich 
kolega v sále zřetelně ještě celou svou zadni-
ci, která je procentuálně výrazně objemnější  
a významově neméně důležitá než jeho hla-
va, neboť již nejeden problém v zastupitelské 
lavici úspěšně vyseděla. Takže podle nich byl 
většinou svého objemu v síni a v tu chvíli tedy 
ještě imunity rozhodně požíval.

Státní přestupce Naštván zmatek umoc-
ňuje tvrzením, že dle jeho právního názoru 
člen broumovského zastupitelstva vůbec 
žádnou imunitu nemá. K tomu se nám poda-
řilo získat reakci obviněného zastupitele ZŽ: 
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„Cože, já že nemám imunitu, já, kterej sem za 
celý volební období nebyl ani jednou nemoc-
nej, ani jedno zasedání nevynechal? Já mám 
imunitu jako hrom! Jo, jednou na mě šla rý-
mička a už sem myslel, že vynechám, ale do-
plazil jsem se a jakmile sme začali jednat, v tu 
ránu to ze mě spadlo a čilej jak rybička. Chce 
snad někdo hledat lepčí důkaz mý imunity? Já 
imunitu mám a v zasedací síni obzvlášť. Děte 
se podívat tady přes ulici na polikliniku, tam 
to sedí jeden člověk bez imunity vedle druhý-
ho, ale já, pche, co zastupiteluju, nebyl sem 
tam ani jednou! Já že nemám imunitu! A víte 
co, právě to cucání hašlerek, který mi na zase-
dáních nezištně strká XY, to tu moji imunitu 
právě náramně posiluje.“ Ivan Naštván však 
vyslovuje domněnku, že oba zastupitelé mlu-
vili kódovanou řečí a hašlerka je krycím slo-
vem pro něco docela jiného, zatím sice neví 
co, ale rozhodně je to nekalé. ZŽ však kontru-
je a ukazuje zbytek bonbónu: „Tušil jsem, že 
po mně dou, tak sem to nedocumlal a tady ji 
mám, hašlerka znamená prostě hašlerka.“

Celá kauza má nyní stanout před freskou 
Posledního soudu v kostnici na broumovské 
faře, kde by se mělo s definitivní platností 
rozhodnout. Poslední soud se zde ale nena-
chází zrovna v nejlepším stavu, některé dů-
ležité postavy zde chybí a panují obavy, zda 
je vůbec usnášeníschopný. Prezident Zeman 
se však už nechal slyšet s tím, že má v ruká-
vu pár vhodných „odborných a nestranných 
nominantů“, kterými by broumovský Posled-
ní soud vhodně doplnil, ba je ochoten figury 
vlastnoručně domalovat. Až u Zemanem 
rekonstruovaného soudu padne rozhodnutí, 
náš list bude rozhodně při tom.

Karel Franze
PS.: Proslýchá se, že půjde-li to takto 

dál, budou moci být za korupčníky označeni 
všichni, kdo se dostaví k volbám, neboť kan-
didujícím na oplátku za jejich různé před-
volební sliby (často navíc plané či nereálné) 
zajistí dobře placené prebendy v parlamentu 
či senátu.

Seminář 
k Poslednímu

soudu
Ve čtvrtek 22. srpna se  

v kreslírně bývalého klášter-
ního gymnázia uskutečnil 
seminář na kterém (mimo 
jiné) představili odborníci 
výsledky svého dosavadního 
bádání nad středověkou ná-
stěnnou malbou Posledního 
soudu na broumovské faře. 
Přednášeli akad. mal. 
 a restaurátoři Pavel Padevět  
a Miroslav Křížek a zejmé-
na prof. Jan Royt z Ústavu 
dějin umění UK Praha, který 
následující den pro zájemce 
vedl přímo na místě i komen-
tovanou prohlídku fresky (na 
snímku). Jak vysvitlo z výkla-
du a jak, myslím, dokazuje  
i fotka, bude „rozklíčování“ 
a následné restaurování Po-
sledního soudu opravdovým 
oříškem.                 K. Franze

Tradiční čínská 
medicína 
aneb rady 
bylinkaře Másláka

Violka tokijská 
Viola yedoensis
Vytrvalá bylina se střídavými podlouh-

lými listy. Modrofialové květy vyrůstají na 
dlouhých stopkách a jsou oboupohlavní. 
Plod je mnohosemenná tobolka pukající na 
hřbetech plodolistů, obsahující semena s ma-
síčkem. Roste na svazích, podél cest, v tráv-
nících, nejčastěji v Číně, Japonsku, Amurské 
oblasti a v Chabarovském a přímořském kraji 
Ruska, ale i ve Vietnamu, Laosu, Indii a Af-
ghánistánu. Nať s kořenem obsahuje alkaloid 
violin, saponiny, kyselinu saliciovou, alkoho-
ly a sacharidy. Nově byl zjištěn i cycloviolacin 
Y5 a to jako jeden z nejúčinnějších prostřed-
ků v boji s virem HIV. Droga odstraňuje toxi-
ny, horkost, zmenšuje otoky a reguluje vodu  
v těle. Má účinky antibakteriální, protizánět-
livé, protihorečnaté, likviduje toxiny, usnad-
ňuje odkašlávání, léčí průjem, hepatitidu, 
záněty krku a uzlin. Užívá se při léčbě in-
fekčních onemocnění kůže, vředů a abscesů. 
Rozdrcené čerstvé kořeny ve formě teplých 
obkladů slouží k léčbě kožních onemocnění, 
ale mohou se používat jako čajový odvar.

Kosatec 
Iris

Patří k nejrozšířenějším trvalkám našich 
zahrad. Poutá pestrostí výrazných květů, 
přitom se spokojí s minimální péčí. Je málo 

takových záhonových květin, aby v našich 
podmínkách dokázaly kvést několik měsíců 
a v tolika barevných mutacích. Sotva zmizí 
sníh, na skalkách se objevuje modrofialový 
iris reticulata. Je to asi 10 cm vysoká cibulo-
vina. Další irisy rostou z kořenových odden-
ků. Od dubna do května je to kosatec nízký, 
který dorůstá až 15 cm. V květnu a červnu 
následují středněkvěté a velkokvěté kosatce 
od 70 do 120 cm. Nízké druhy jsou převážně 
vhodné do skalek nebo květináčů, kvetou ve 
více barvách, a od května – když nastane čas 
vyšších druhů – může se zahrada proměnit 
v kosatcové moře. Kosatce rostou v trsech  
a prezentují asi 250 druhů a poddruhů. Máme 
i vodní kosatce, venkovní rostliny rostoucí  
u našich rybníků, které jsou přísně chráněné. 
Kosatce mají květy bíle, krémové, žluté, jan-
tarové, narůžovělé, oranžové, modré, fialové, 
nachové a temně purpurové až černé. Pěsto-
vání kosatců není náročné, snesou každé sta-
noviště, ale nejvíce jim vyhovují slunná místa 
s propustnou, chudou, vápenitou půdou. Od-
denky se vždy sázejí mělce, jejich horní část 
musí zůstat na povrchu, a pouze se zahrabá-
vají kořeny. Trsy kosatců vydrží několik let, 
po třech letech je nutné je přesadit. Jako nej-
lepší období je doporučován přelom července 
a srpna. Po odkvětu odřežeme květní stvoly – 
odborníci dokonce radí před nástupem zimy 
zkrátit listy a přikrýt chvojím nebo fólií.

Jaroslav Žid
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V pátek 16. srpna se na parkovišti u Ki-
osku u nemocnice uskutečnila výstava hub s 
přednáškou ing. Jiřího Baiera z České myko-
logické společnosti v Praze. Akci spořádala 
Mykologická organizace v Broumově ve spo-
lupráci s Kioskem u nemocnice pana Milana 
Nemeše. Výstava pokračovala také v sobotu 
17. srpna.

Na obtíže s určováním hub a další otázky 
spojené s touto tématikou odpovídal ing. Jiří 
Baier spolu s Mgr. Janem Wiplerem z brou-
movské mykologické společnosti.

Pro výstavu hub byl instalován velký 
stan, který zapůjčil Svaz obcí, tentokrát z 
Teplic nad Metují. Stan také ve večerních 
hodinách posloužil pro hudební produkci 
skupiny Tandem Beat z Králík pod vedením 
Jiřího Vidmy. Hrálo se k tanci i k poslechu. 
Repertoár byl určen především střední a star-
ší generaci – střídala se populární hudba, ale 
také country. Občerstvení zajišťoval Kiosek u 
nemocnice. Bylo zde grilované prasátko, ale i 
jiné dobroty. Točilo se broumovské pivo Opat, 
které bohužel chybí v mnoha broumovských 
restauracích a pivnicích.

K uspořádání akce nám sdělila několik 
postřehů paní Yveta Nemešová: „Chtěli by-
chom poděkovat Městu Broumov a Dobro-
volnému svazku obcí Broumovska, že nám 
zapůjčili velkoplošný stan, abychom tuto akci 

mohli pořádat právě zde. I když to ze začátku 
bylo velmi komplikované, nakonec všechno 
dobře dopadlo, takže moc děkujeme všem, 
kteří nám pomohli“.    

K samotné akci nám sdělil své poznatky 
člen Mykologické společnosti v Broumově – 
Mgr. Jan Wipler, který spolu s panem Pavlem 
Mornsteinem spolupracovali při organizaci 
této výstavy a také výstavy fotografií hub. 
Chtěl jsem se zeptat, co bylo jejich nejdůleži-
tějším úkolem. Pan Wipler mi řekl: „Naším 
úkolem bylo po dva dny ve středu a ve čtvrtek 
před akcí nasbírat houby, společně s manžely 
Fatkovými, v pátek pak je instalovat, připra-
vit je na tácky a určit o jaké druhy jde“.

Tato akce nebyla pořádána v Boumově 
poprvé, jak jsem se dozvěděl od spolupořa-
datelů, byl  to již několikátý ročník. Pan Wi-
pler to upřesnil a sdělil, jaký měl dojem z této 
výstavy: „Bydlím v Broumově od minulého 
roku, takže nevím, kolikátý ročník to byl. Zú-
častnil jsem se dvou výstav – loňské a letošní. 
Společně s ing. Baierem jsme odpovídali na 
dotazy. Bylo jich skutečně hodně. Na ty, které 
se týkaly kuchyně a pokrmů z hub, odpovídal 
většinou ing. Baier“. 

Pan Mgr. Wipler je v Broumově nový, pro-
to je dobře, že úzce spolupracuje s panem Fat-
kou. Pan Wipler si více všímá rarit, pan Fatka 
nepřehlédne pravého hřiba nebo křemenáče.  

Výstava hub s přednáškou ing. Jiřího Baiera 
z České mykologické společnosti

Spolupráce mezi nimi je dobrá, vzájemně se 
doplňující a rozumějí si.

Místo, na kterém byla výstava uspořádá-
na, je rozhodně místem, které je významné 
pro turistický ruch, je vedle nemocnice, vedle 
dřevěného kostelíka a je to také u hospody. 
Takže určitě to vše ovlivnilo dobrou účast na 
výstavě.

Také bych při této příležitosti chtěl upo-
zornit, že v našem městě řadu let pracuje v 
mykologické organizaci pan Václav Fatka 
se svojí manželkou. Jsme rádi, že v tom není 
sám, že mu pomáhají i další členové mykolo-
gické organizace - jako paní Eva Urbanová, 
Karel Thér, Jan Wipler a další. Bylo nám líto, 
když jsme se dozvěděli, že pan Fatka je nyní 
vážně nemocen a po operaci. Všichni mu 
přejeme, aby se jeho zdravotní stav zlepšil a 
on mohl pokračovat dál v tom, co zde začal. 
Dnes (v sobotu)  zde bohužel nebyl – organi-
zoval ještě další výstavu v Trutnově, také nám 
nemohl odpovědět na naše další dotazy, týka-
jící se jejich práce.

Měli jsme štěstí, že jsme zde v sobotu také 
potkali pana ing. Jiřího Baiera, na kterého 
jsme měli řadu otázek. Byli jsme rádi, že si na 
nás udělal čas a poskytl nám exkluzivní roz-
hovor, který také přinášíme v tomto čísle na 
stránkách našich novin.

V závěru bychom chtěli poděkovat všem, 
kteří se na uspořádání této akce podíleli. Ur-
čitě se jejich úsilí vyplatilo a návštěvníci byli 
jistě spokojeni.

Petr Cirkl

Rozhovor s panem ing. Jiřím Baierem 

V pátek 16. srpna a v sobotu 17. srpna se 
na parkovišti u Kiosku u nemocnice uskuteč-
nila výstava hub spojená s přednáškou a bese-
dou, které se zúčastnil přední český mykolog 
pan ing. Jiří Baier z Prahy. V sobotu dopoled-
ne si pro nás udělal čas, a tak jsme s ním mohli 
pořídit tento rozhovor:

Jsem rád, že máme u mikrofonu pana ing. 
Baiera, který se stal stálým návštěvníkem 
našeho města a hlavně pomocníkem našich 
mykologů. Vím, že v Broumově nejste poprvé, 
přesto bych se Vás rád zeptal na některé věci 
spojené s touto probíhající výstavou. Dozvěděl 
jsem se, že jste zde měl včera mnoho lidí, kteří 
se ptali na spoustu věcí. Mne by zajímalo, jaký 
je Váš názor na uspořádání této výstavy a co 
byste nám mohl říci ke spolupráci s místními 
mykology.     

Ing. Baier: Pokud se týká broumovských 
mykologů, tak tady mezi nimi udělala velikou 
práci paní učitelka Eva Urbanová, to je zlatá 
žena. Má  kontakty ve svazu žen, ale i jinde, je 
opravdu fantastická. Spolupracuje s manžely 

Fatkovými a panem magistrem Wiplerem - 
zástupcem mladé generace broumovských 
mykologů. Ten vám zde určitě bude pomáhat. 
Patří mezi respektované naděje oboru. S jis-
totou mohu říci, že mezi uznávané mykology 
pronikne a stane se žádaným konzultantem.

To rád poslouchám, protože v každém pří-
padě nová, mladá krev, která k nám přichází 
do Broumova a chce něco dělat, je vítána. Je 
to pro nás posila.  Já si vážím i pana Fatky, 
kterého znám řadu let. 

Ing. Baier: Nestačí však nahradit ty od-
cházející. Pan Fatka zde udělal moc, ale jen na 
úrovni této lokality. Tak jak to bere Jenda Wi-
pler, tak by se to mělo mezi mladými brát. Co 
říkají ti „mladoši“, že na tom dá zbohatnout, 
tak to není pravda. Na tom se spíše prodělá. 
Každá akce, která se takhle populárně dělá 
pro mladé, je přínosem. 

Zde v Broumově je vidět, že o sbírání hub 
je zájem, a ti lidé potřebují osvětu. Každá ta-
ková akce, která se zde koná, je určitě dobrá,  

a já sem rád, že se to v letošním roce zde po-
dařilo udělat v takovém větším rozsahu, než 
se to dříve dělalo. Moc děkuji majiteli  kios-
ku panu Nemešovi, který má právě dnes na-
rozeniny. Jsme také rádi, že se to také koná  
na jednom z mála míst, kde se prodává brou-
movské pivo. Je trochu smutné, že máme vlast-
ní pivovar, ale broumovské pivo se v Broumově 
všude nedostane.

Ing. Baier: Musím říci, že v Praze  se toto 
pivo prodává, ale zájem také není veliký. Já si 
opata sám kupuji, říkám, že v tom pivovaru 
jsou výborní sládci, a navíc je tam také vý-
borná voda. Takže je to pivo, kterému dávám 
přednost před Plzní.

Chtěl bych vyjádřit přesvědčení, že i nadá-
le Broumovu zůstanete věrný.

Ing. Baier: Určitě,  i z toho důvodu, že zde 
mám ve Vernéřovicích chaloupku, už téměř 
čtyřicet let.  Tak, když mne budete hledat a řek-
nete ten houbař z Prahy, tak jste hnedka u nás  
a určitě ochutnáte u nás nějakou dobrotu. 

Teď bych rád vašeho nového houbaře, 
pana Wiplera zapojil do rozhovoru a požá-
dal ho, aby vám určil ty houby, co máte tady 
na triku. (Autor rozhovoru měl na sobě tričko 
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s vyobrazením hub z festivalu hub v americ-
kém Cedar Rapid).

Pan Wipler: Je to nádhera, chtělo by to 
mikroskop, v té spodní části vidím houbu,  
o které jsem psal svoji bakalářskou práci. Je to 
asi eskuleta, mohla by to být i clasipes, pokud 
by se naškrábla a zčervenala by, mohlo by to 
být morfea vulgarit.

Pravda je, že to asi nerozpoznáme. Když 
jsem navštívil festival hub v českém centru  
v Cedar Rapids v Iowě, v USA, kde žijí předko-
vé Cirklovy rodiny, kteří tam přišli na počátku 
20. století,  opravdu jsem nepoznal, co tam 
sbírají za houby. Řekl bych, že tam ty houby 
jsou úplně jiné než u nás.

Ing. Baier: Američani, to nejsou žádní 
houbaři. My je nebereme vážně. Doktor Hla-
váček tam byl půl roku, byl tam na stáži, na 
výrobě žampionů, protože on dělal doktorát 
na žampionech, a říkal – do Ameriky nikdy. 
I kdyby mi tam platili zlatem, tam nepůjdu. 
Ty lesy tam nejsou pěkné a hlavně Američani 
nejsou houbaři. Kdo tak trochu houbaří, jsou 
Taliáni a Češi.

Pan Wipler: Další houba, kterou jsme na 
tom triku rozeznali, je nějaká lupenatá hou-
ba. Mohla by to být bedlovnice zlatá, která se 
teprve klube. Možná kobnáta. Ta roste přede-
vším z jara.             

Ing. Baier: Když se vás na ty americké 
houby bude někdo ptát, tak říkejte, že je to ta 
melanuloka. Já využiji rčení, co má pan dok-
tore Pouzar, je to opravdu světový mykolog, 
který vždycky říká – já to tam vidím. On ni-
kdy nikoho neurazil. Například někdo přinesl 
tu nejobyčejnější houbu, například čechratku 
podvinutou, ale pan doktor ji vždycky po-
chválil: Milostivá, to vidím letos poprvé, kde 
jste to našla?. A já jsem mu bohužel někdy 
pomáhal. A on mi po tom všem řekl: pane ko-
lego, kde je koš? 

Pane Baiere, ještě bych se chtěl dozvědět 
ještě jednu věc. Chtěl bych znát Váš názor na 
výrobu likéru z hub. Co si o těchto likérech my-
slíte:       

Nejlepší bude, když začneme s ochut-
návkou těch likérů, které z hub vyrábíme my. 
Abyste měli představu o tom, jaké jsou. Tyto 
likéry drží při životě řadu mých zahraničních 
přátel. Když se jim například udělá něco na 
žaludku a jsou po operaci, po chemoterapii, 
tak nemají na nic chuť. Když si vezmou ten-
hle náš likér, elixír věčného mládí, tak mo-
hou žít a přežívají, chutná jim a jsou zdraví. 
Máme tady tři druhy, můžete je ochutnat  
a určitě řeknete, že je to lepší než becherovka. 
Přestavte si, že nám za  náš likér z hub  be-
cherováci dávali dva a půl milionu. Náš likér 
je totiž již patentovaný. Já jsem to dělal s pa-
nem doktorem Vonáškem, to je člověk, který 
vyrábí pro Francii  parfémy. Já mám možnost 
v rámci své profese, jsem chemik, nakupovat 
různé alkoholy, tak jsem také dělal houbový 
extrakt.

Zmínil jste se, že o výrobě likérů z hub vy-
jde brzy nějaká publikace.  

Ta knížka vyjde, ale podstatu výroby na-
šeho likéru utajuje. Nechceme si vyčerpat 
možnosti. Až nám dojdou peníze, začneme 
s jeho velkovýrobou. Ten nápoj se jmenuje 
„Elixír vodka“. Měli jsme s tím problémy až 
v Bruselu, protože do vodky se nesmí nic mí-
chat. My jsme tam přidali bylinky a houbový 
extrakt, ale nazvali jsme to Elixír vodka.   Jak-
mile změníte jen jedno písmenko v názvu, tak 
už to není ta chráněná vodka. 

Kde se tento likér dá již dnes koupit? 

Jako Broumovaci budete mít výhodu, že 
tyto zdravé likéry si budete moct koupit pří-
mo zde, v Kiosku u nemocnice.

 A druhé místo bude mlýn v Dřevíči mezi 
Hronovem a Stárkovem. Říkají mu „Mlýn 
Dřevíček“ a je v něm expozice mlynářské 
techniky.  Naříkají si na malou návštěvnost. 
Snad jim i prodej našich léčivých likérů při-
táhne  další klientelu. 

Jinak lze Elixír vodku také nakoupit  
u pan Gola, má stánek při vjezdu do Polska, 
v náchodské Bělovsi, prodává tam všechny 
naše výrobky. Pan Gol je předseda náchod-
ského mykologického kroužku.

Vydáváte ovšem i jiné knihy o houbách. 
Vydáváte i receptáře?

O ty je velký zájem. Většina z nich je již 
rozprodána. Náš receptář má již druhé vydá-
ní,  vydává ho nakladatelství Aventinum. 

Připravili jsme nové vydání kuchařky, má 
kroužkovou vazbu a laminované stránky, tak-
že se do ní dají psát fixem poznámky. Teď je 
v omezeném prodeji, protože nakladatelství 
Aventinum není tak průrazné na trhu jako ně-
která jiná nakladatelství. 

Myslím si, že v každém případě je dobré, 

všechny tyto věci kolem hub tímto způsobem 
popularizovat.

Pane Baiere, moc Vám děkuji že jste na-
šim Broumovským novinám věnoval tolik své-
ho času svým exkluzivním rozhovorem. Určitě 
i naši čtenáři ocení tento Vás počin. Vím, že se 
zviditelňovat vlastně ani moc nepotřebujete, 
že jste velmi známý z televize a dalších sdělo-
vacích prostředků. O to více si ceníme, že jste 
zde s námi byl. 

I já se těším na další spolupráci s vámi   
a myslím si, že  i v budoucnu najdeme další 
zajímavosti ze světa hub, které budou vaše 
čtenáře zajímat.  

S ing. Jiřím Baierem rozmlouval 
Petr Cirkl                       
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Výzva pro bývalé členy  
recitačního souboru pana 

učitele Semelky!

Pokud jste v letech asi 1963- 1973 
byli členy recitačního souboru pana uči-
tele Semelky a recitovali po několik let na 
festivalu Šrámkova Sobotka, ozvěte se 
prosím a poskytněte svou adresu, mobil 
nebo e-mail, aby mohl být připraven sraz 
a rozeslány pozvánky. Jak jinak si můžeme 
společně zavzpomínat na mládí a „stříbr-
ný vítr při měsíci nad řekou“. A zjistit, co si 
ještě pamatujeme, co si už vůbec nepama-
tujeme a co si třeba pamatují druzí. Pokud 
máte kontakt s někým, kdo se odstěhoval 
a nemá možnost toto číst a přihlásit se, 
zprostředkujte prosím kontakt. Neodklá-
dejte! Pište prosím na adresu:

Antonín Kohl, ul. 5. května, č. 110, 
549 81 Meziměstí, 
e-mail: antonin.kohl@worldonline.cz
Těším se na shledání
Tonda Kohl

Letos na téma Sedm statečných. Tábor 
trval 10 dní – od 18. do 27. srpna 2013. Zú-
častnilo se jej 88 dětí a 22 dospělých se o ně 
staralo - 3 kuchaři, zdravotník, hospodářka, 
instruktoři a vedoucí skupin.

Rozmlouvám s vedoucí tábora paní Mar-
tou Zítkovou: Děti se vždy na tábor přihlašují 
v průběhu února a za dva týdny je tábor zcela 
naplněný a registrujeme jen několik náhrad-
níků, kdyby někdo onemocněl. Všichni jet 
nemohou. Letos pořádá Základní škola v Me-
ziměstí již 15. letní tábor. Počtvrté ve Studené 
Vodě. Každý rok je tábor motivován na nějaké 
téma, letos divokým západem - Sedm stateč-
ných. Takže kostýmy, převleky, košile, šátky, 
klobouky. Šátky si děti sami vyráběly sypa-
nou batikou. Motivováno kovboji. Do toho 
jsou zamontovány klasické hry, aby si daly do 
těla i odpočinuly si, pobavily se.  Měli jsme tu 
i kovbojské divadlo. 

V programu máme také dvakrát přespání 
v terénu pod širým nebem. A zde bych chtěla 
upozornit na velikou změnu, kterou si nedo-
vedu zcela vysvětlit. V minulosti jsme měli 
problémy jít s dětmi na „puťák“. Děti se dost 
bály a nechtěly být v noci venku. Nyní chtě-
jí všechny děti spát v terénu. S karimatkou, 
spacákem. Měli jsme docela štěstí na počasí. 
Chytili jsme ještě poslední teplé noci. Nikdo 
nám z toho neonemocněl. Na táboře zůstalo 
jen pět nemocných dětí, které onemocněly již 
dříve. A pouze 8 dětí se vrátilo spát na tábor, 
protože se bály spát venku. To vše z 88 dětí. 
Takže 75 jich venku spalo. Oproti dříve - ne-
uvěřitelné. Výhodou jsou dnes mobilní telefo-
ny, které mají prakticky všechny děti. Je tak 
možné zajistit případně potřebnou pomoc  

i na „puťáku“. Měli jsme případ napadení dí-
těte vosou ve skalách, ale zvládli jsme to také. 
A dokonce za přítomnosti hygieniků, kteří 
náhodou zrovna přijeli na kontrolu tábora. 
Tak jsme jim předvedli ukázkový zásah v teré-
nu a ošetření vosího bodnutí ve skalách. Vše 
dopadlo k naprosté spokojenosti všech, jen 
chudáku holčičce se to asi nelíbilo. I takový 
je život. 

Tábor má pevný denní režim, který dodr-
žují všichni. Děti, kuchaři, vedoucí. Je to nut-
né, aby vše probíhalo plynule, nikdo se nenu-
dil. Od rána 7. hodin do 19. hodin každý ví, co 
má dělat. Chci zdůraznit, že všichni dospělí 
fungují v rámci svého volného času a zadar-
mo. Dnes to určitě není běžné. Věnovat svoji 
dovolenou pro cizí děti a zdarma. A po večer-
ce mýt záchody, umyvárny atd. Takové máme 
naše vedoucí. Jo, to musím říci. Měli jsme tu 
Diskžokeje z Černé Hory, který je kamarádem 
jednoho našeho vedoucího, a jemu se zde zalí-
bilo a hned, že bude příště dělat také u nás ve-
doucího a jeho děvče instruktorku. Když je to 
u nás tak fajn. Musela jsem mu k jeho zklamá-
ní vysvětlovat, že máme lidí na tuto práci dost 
a že je nám líto, ale vzít jej nemůžeme. Také 
k nám přijela instruktorka Zumby se svými 
třemi kamarády, takže jsme tančili Zumbu.  
U nás se nikdo nudit ani nemůže. Stále se 
něco děje. Večer táborák. Každá půlhodina je 
naplánovaná. 

Poslední den přijede pán od České Třebo-
vé s lasem a bude předvádět lasovou techni-
ku. Bude mít i nějaké kuše. Přijedou i 4 koně, 
takže se asi děti povozí i na koni. Budou zde 
i ukázky zbraní (samozřejmě nefunkčních) 
divokého západu. Večer na countrybálu bu-

deme volit Miss a Missáka countrybálu.
Tábor má své webové stránky na interne-

tu. www.tabormez.cz   Je tam zdokumento-
vaný každý rok, jsou zde fotky, je zde hymna 
(každý tábor má svoji hymnu). Každá činnost 
je i fotograficky zdokumentována a protože 
je fotografování můj koníček, mám z každé-
ho tábora tak 3.000 fotek, které pak přebírá, 
mažu i uveřejňuji. Rodiče tak mají možnost 
kontrolovat, co zde děláme. 

Také byste si dali takovou dovolenou? 
Já ano!                                   Antonín Kohl 

Letní tábor dětí Základní školy Meziměstí 
již počtvrté ve Studené Vodě
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V loňském roce si mnozí čtenáři Brou-
movských novin ve zvláštním vydání přečetli 
o návratu volyňských Čechů do vlasti svých 
předků. Velmi jsem byl překvapen, že během 
jednoho týdne bylo všech 560 výtisků vypro-
dáno, a velmi mnoho dalších zájemců mne 
kontaktovalo a prosilo alespoň o jeden výtisk. 
Nejdříve mne napadla myšlenka, že by bylo 
dobré objednat dotisk dalších alespoň 500 
kusů, ale ani toto množství by zdaleka nepo-
krylo zájem. Proto bylo toto zvláštní vydání 
Broumovských novin, nazvané Volyňští Češi 
na Broumovsku umístěno v elektronické po-
době na webových stránkách města Broumo-
va (www.broumov-mesto.cz) v rubrice Brou-
movské noviny, rok 2012. Také naše Sdružení 
Čechů z Volyně a jejich přátel (SVČP) se roz-
hodlo umístit toto mé malé dílko na internet, 
rovněž pod odkazem Volyňští Češi na Brou-
movsku.

V tomto zvláštním vydání jsem také krát-
ce vzpomněl na krutý osud, který potkal oby-
vatele Českého Malína na ukrajinské Volyni. 
13. červenec 1943 byl posledním dnem pro 
374 obyvatel této krásné vesničky. Nebyly 
ušetřeny ani malé děti, ba ani několik dní 
stará batolata. Bylo zaživa upáleno 105 ma-
lých dětí, 104 mužů, 161 žen a 26 obyvatel 
Českého Malína jiné národnosti, 4 obyvatelé 
jiných vesnic.  Navíc bylo umučeno 132 oby-
vatel sousedního Ukrajinského Malína. Cel-
kem se stalo obětí německých komand, jimž 
pomáhalo při strašlivém díle i několik Polá-
ků a Ukrajinců (hanba svých národů) 538 
nevinných lidí. Po řádění a loupení nacistů 
nezůstalo nic, co by připomínalo ještě nedáv-
no malebnou vesničku s vonícími pěstěnými 
ovocnými stromy a krásně udržovanými do-
mečky. Byla to obec věřících křesťanů, kteří 
se pravidelně chodili pomodlit a pokřtít své 
děti do pravoslavného i katolického kostela. 
Co vedlo německé nacisty k tak ohavnému 
činu? I v dnešní době, po sedmdesáti letech 
od této tragédie zůstává tato otázka nezod-
povězena.

Josef Martinovský napsal v Kronice Čes-
kého Malína, že „Němci nepotřebují k pro-
vedení svých zločinů závažných příčin. Jim 
stačí, že ničí životy Slovanů“. Tatínek Jose-
fa Martinovského Alois postavil v Českém 
Malíně již v roce 1906 válcový mlýn – jeden  
z prvních v celé ruské říši. Již v roce 1921 byl  
z tohoto mlýna zaveden elektrický proud, 
který osvětloval ulice i domy. Malínští si za 
nelehkých podmínek vystavěli dvě školy, 
nemocnici, dva kulturní domy s tanečními 
sály, obecní mlékárnu, knihovnu a hasičskou 
zbrojnici. Obec žila velice společenským ži-
votem, hrálo se ochotnické divadlo, často se 
pořádaly taneční zábavy, na nichž hrála míst-
ní kapela apod.

Na mnoha místech naší republiky při pří-
ležitosti 70. výročí této smutné události pro-
běhla setkání k uctění památky malínských 
mučedníků. Největší setkání se ale uskuteč-
nilo v Českém Malíně na Ukrajině. 7. čer-
vence jsme se tohoto setkání zúčastnili s naší 
vládní delegací, vedenou místopředsedou Se-
nátu ČR Přemyslem Sobotkou a místopřed-
sedou Poslanecké sněmovny Jiřím Olivou. 
Členy delegace byli i představitelé naší armá-
dy. Ale co bylo hlavní -  volyňským válečným 
veteránům, většinou jim bylo více než 90 let, 
bylo umožněno, aby pravděpodobně naposle-
dy navštívili pro ně tak posvátné místo. Byli 
mezi nimi generál Masopust a na dalekou 
cestu se také odhodlal i 95 letý válečný vete-
rán Josef Holec. Diváci České televize tohoto 
válečného veterána uvidí v brzké době ve fil-
mu o volyňských Češích. V delegaci nechy-
bělo mnoho dalších významných osobností, 
na příklad dcera generála Ludvíka Svobody. 
Letěli s námi i duchovní, kteří sloužili pany-
chidu za malínské mučedníky.

Když naše delegace z rovenského letiště 
dojela auty a autobusy do Českého Malína, 
zjistili jsme, že nebude lehké se dostat blíže  
k pomníku. Když se ale přítomní dozvěděli, 
že přijeli Češi, uvolnili nám místo. Uctít pa-
mátku malínských mučedníků přišlo tolik 
lidí, že se ani neodvažuji odhadnout jejich po-
čet. Překvapilo mě, kolik přišlo mladých lidí  
s krásnými květinami. Když všichni zúčast-
nění s mnoha duchovními a soubory začali 
zpívat, stékaly slzy po tvářích nejen těm vá-
lečným veteránům. Přiznám se, že i mně za-
mrazilo v zádech a ukápla nějaká slzička.

V delegaci byly též dvě ženy z Broumova 
– paní Marie Hvězdová a Jaroslava Kanto-
riková. Matka paní Marie Hvězdové, Marie 
Zajícová se zachránila jako zázrakem, když 
společně se svou sestřenicí Marií Činkovou 
utekly ze zakouřené kolny na zemědělské ná-
řadí a ukryly se v blízkém okolí. Tatínek Jaro-
slavy  Kantorikové pan Mendlík se zachránil, 
když byl německými vrahy vybrán, aby na po-
voze odvezl vše, co ve vsi nakradli. Podařilo se 
mu utéct do lesa, byl však z rodiny jediný, jeho 
žena a děti zahynuly. 

Musím se ale vrátit k tomu, co následo-
valo po ukončení panychidy. Celá naše de-
legace, doprovázená ostatními účastníky, 
se přemístila k novému pomníku, který byl 
vysvěcen minulý rok. Pomník je umístěn  
v těsné blízkosti starého českého hřbitova. 
Po projevu vládních činitelů Ukrajiny a pana 
Přemysla Sobotky jsme všichni zazpívali naši 
národní hymnu, prohlédli si starý český hřbi-
tov, na němž paní Marie Hvězdová z Olivětí-
na našla pomníky svých předků – prarodičů  
a praprarodičů. Oba pomníky jsou i v součas-
né době ve velice dobrém stavu. Potom ná-

sledovalo pohoštění, kde nám čepovali pivo 
z nejstaršího pivovaru na Ukrajině – Zema-
nova pivovaru v Lucku, městě s více než 300 
000 obyvateli. Velice dobře prosperující pivo-
var byl postaven v roce 1888 Čechem panem 
Zemanem a jeho potomci ho řídí dodnes. Na 
Ukrajině Češi vybudovali 20 pivovarů. Všich-
ni jsme dostali pár lahví, aby prý i u nás doma 
věděli, že i v současné době vaří Češi na Ukra-
jině dobré pivo a nedělají ostudu naší zemi.

Další velké vzpomínkové setkání se usku-
tečnilo 13. července v Žatci. Po skončení 2. 
světové války se v Žatci a jeho okolí usídlilo 
osm tisíc mladých děvčat a chlapců z Volyně, 
kteří bojovali v řadách 1. čs. armádního sboru 
a na Volyň se již nevrátili.

10. července byl vypraven autobus na 
Ukrajinu do Českého Malína. Cestovalo nás 
celkem 60, 10 nás bylo z Broumova a okolí. 
13. července jsme se v novém kostele v Čes-
kém Malíně společně pomodlili za malínské 
mučedníky a položili věnce a kytice na hroby. 
Navštívili jsme také muzeum volyňských Če-
chů v okresním městě Dubno. Někteří účast-
níci zájezdu navštívili místa svých předků 
poprvé a byli velice překvapeni, když v muzeu 
na fotografiích poznali své předky a obydlí, 
kde žili jejich rodiče a prarodiče a kde se i ně-
kteří narodili a krátkou dobu žili.

Velice mnoho lidí se také sešlo 20. čer-
vence k uctění 70. výročí malínské tragédie 
v Novém Malíně u Šumperka. I v této obci 
a okolí žije mnoho obyvatel – podobně jako 
na Broumovsku – kteří ztratili 13. července 
1943 někoho ze svých drahých.

Chtěl bych poděkovat za volyňské Če-
chy a jejich potomky, kteří žijí na Broumov-
sku, předsedovi Senátu ČR Milanu Štěchovi  
a místopředsedovi Poslanecké sněmovny 
ČR Lubomíru Zaorálkovi za jejich projevy, 
ve kterých ocenili přínos volyňských Čechů 
ke vzniku našeho československého státu  
v roce 1918. Málokdo ví, že prvé uskupení na-
šich východních legií vytvořili volyňští Češi, 
tak zvaní Družiníci. Jejich prvním velitelem 
byl volyňský Čech JUDr. Václav Vondrák ze 
Senodub, což je místo nedaleko Českého Ma-
lína.

Ve svých projevech také nezapomněli na 
11 000 mužů a žen z Volyně, kteří ve 2. světo-
vé válce neváhali obětovat zdraví a životy za 
svobodu naší vlasti. Každý čtvrtý z nich padl 
nebo byl těžce raněn. Velký dík také patří naší 
armádě, která nás bezpečně přepravila leta-
dly na Volyň, armádní hudbě a příslušníkům 
armády, kteří se účastnili pokládání věnců  
v Novém Malíně.

Vážení čtenáři, velice mne a hlavně váleč-
né veterány mrzí, že naše sdělovací prostřed-
ky včetně státní televize o tomto smutném 
70. výročí zarytě mlčí. Myslíte si, že je to jen 
náhoda? Já myslím, že ne!

Alexandr Stejskal

K 70. výročí tragédie Českého Malína
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Pohřbívání obětí vraždění v Českém Malíně v roce 1943.     
(Fotografii zapůjčila paní J. Kantoriková)

Marie Hvězdová našla na českém hřbitově 
hroby svých prarodičů a praprarodičů

Na novém pomníku jsou příjmení rodin, které byly vyvražděny 
13. července 1943 Místopředseda Senátu ČR Přemysl Sobotka při projevu u nového čes-

kého pomníku

Památník v Novém Malíně u Šumperka Jaroslava Kantoriková a Marie Hvězdová uctily památku malín-
ských mučedníků v místech, kde stával kostel, v němž bylo zavraž-
děno mnoho jejich nejdražších
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Kopaná v září:  
Muži A:
8.  9. v 17,00 Broumov a - Chlumec 
nad Cidlinou
22. 9. v 16,30 Brtoumov A - Hořice
6. 10. v 16,00 Broumov A Lázně Bělohrad
Muži B:
8. 9. ve 14,30 Broumov B - 
Teplice nad Metují
22. 9. ve 14,00 Broumov B - 
Hejtmánkovice
6. 10. ve 13,30  Broumov B - Babí

Dorost a žáci:
14. 9. v 9,30  ž. 9,30 d. 11,15 Broumov - 
Vrchlabí
28. 9. v 9,30 ž 9,30 d v 11,15 Broumov - 
Trutnov / Volanov

IV. letní houbařský  
víkend v Rožmitále

se konal od 26. do 28. 7.  u budovy bý-
valé rožmitálské školy. Naše organizace 
Českého červeného kříže byla jako partner 
místních mykologů požádána o zabezpe-
čení občerstvení po celé tři dny. Bylo nám 
sděleno, že se očekává kolem čtyřiceti 
účastníků. Paní Zdenka Fatková požáda-
la místní osadní výbor o zajištění účasti.  
Z obce se bohužel nedostavil nikdo a je to 
škoda, připravena byla jak kuřata na rož-
ni, tak opečené klobásky, pití, co hrdlo ráčí. 
Chvályhodné je, že přijeli manželé až z Plzně, 
Opočna a z Broumova. I když nás bylo jen tak 
málo, přesto šestičlenná hudební skupina  
z Meziměstí s názvem IRONIK, vedená Da-
nem Šmídem, neodmítla pro těch pár lidí hrát 
a bavila nás až do pozdních nočních hodin. 
Myslím si, že do budoucna by měli organi-
zátoři lépe zvážit, jestli se vyplatí takovouto 
prodělečnou akci vůbec dělat, když o ní míst-
ní lidé nemá zájem.          Dušan Gajdoš

X. ročník Běhu 
Javořími horami

Dne 17. srpna 2013 jsme se opět sešli na 
Janovičkách u Broumova při příležitosti ko-
nání jubilejního 10. ročníku Běhu Javořími 
horami. Zatímco předchozí den pořadatele 
stavějící trať trápilo velmi teplé počasí, v so-
botu   závodníkům   počasí  přálo.  

Na  trati dlouhé devatenáct kilometrů  če-
kalo běžce několik nepříjemných stoupání až  
k rozhledně na vrcholu Ruprechtického  Špi-
čáku, kde je čekalo občerstvení  (880  m nad 
mořem).    

Letos se na start postavil rekordní počet 
závodníků. Celkem 47 běžců, z toho jsme  při-
vítali  sedm  žen. V zástupu startujících jsme 
mohli vidět i obhájce loňského vítězství v jed-
notlivých kategoriích.  

Po prezentaci se běžci nejprve dozvědě-
li od hlavního organizátora Radka Koláře  
o změnách a značení na trati a pak v 10 hodin 
byl závod úspěšně odstartován. Nezbývalo 
než čekat na prvního v cíli.

Jako první do cíle doběhl  Tomáš Udržal  
OK Lokomotiva Pardubice, který s časem 
1:19:06,   překonal  loňský čas o 2:30 minuty.  
Na druhém místě s časem 1:20,44 doběhl náš 
loňský vítěz Miroslav  Hornych  ze Spartaku 

Police. Třetí 
dorazil do cíle  
Marek Kincl  
Sport Hotárek 
Náchod časem 
1:22:49.

Po době-
hu  nejlepších   
mužů  jsme s na-
pětím očekávali  
vítěze  ostatních   
kategorií. Nej-
prve jsme   při-
vítali  prvního 
z  kategorie B 
Radka Koláře 
časem 1:26,33 
U l i t a - H o b r a 

Orienteering Broumov. Vítězem  katego-
rie C se stal Jiří Klimeš  AC Náchod s časem 
1:27:04. V kategorii D startovali dva běžci,  
jejichž závěrečný souboj  rozhodl o vítězi  Jo-
sefu  Metelkovi  ze Spartaku Police  s časem 
1:44:26. Jen o sekundu byl druhý František 
Hájek  FGt Stolany.

První v  kategorii E  ženy  byla Lenka Ha-
nušová TT Janovičky  s časem 1:41:02.  Dru-
há byla  Zlata Závůrková  Café Bajer 2:00:14. 
V kategorii F ženy doběhla na prvním místě 
Marie Havlová  Trutnov 1:32:04. Na druhém  
místě doběhla olympijská  vítězka  Blanka 
Paulů  Maratonstav Úpice 1:34:25. 

Po doběhu závodníků si každý divák  uvě-
domil,  jak těžký je to závod.  Letošní ročník 
se zařadil mezi nejúspěšnější co dopočtu 
sportovců, a to i díky běžcům z Polska. Jen 
díky věrným sponzorům a partnerům se nám 
daří dělat Běh Javořími horami v atraktivní 
podobě.

Dovolte, abych poděkoval sponzorům: 
Hobra Školník, Veba Broumov, pivovar  
Primátor  Náchod,  restauraci Vyhlídka Ja-
novičky. Dále děkuji spolupracovníkům  
z organizací DDM  Ulita  Broumov a ASPV. 
Děkujeme městu  Broumov za podporu a po-
skytnutý grant. Děkuji rodině a spolupořada-
telů za perfektní zvládnutí akce! 

R. Kolář    za realizační tým



V broumovském útulku se nyní nachází 8 pejsků. Sice 4 pejskové našli své domovy, 
ale stále se nacházejí další pejskové, kteří nikomu neschází. 
Budeme držet palce, aby i oni našli milující domovy.
Útulek Broumov

broumovské noviny 9 (2013), strana  34



broumovské noviny 9 (2013), strana  35

MĚSTO BROUMOV VáS ZVE 
NA CESTOPISNOU BESEDU 
Z CYKLU LETEM SVĚTEM

JIŽNí PROVENCE, 
DOLNOHRADSKá KOMORA 

A SALZBURG

11. 10. 2013 V 18.00 HOD.
VSTUPNÉ 40 KČ

ZAJÍMAVÉ POVÍDáNÍ 
O KRáSNýCH MÍSTECH EVROPY

VEČEREM PROVáZÍ 
KATEŘINA HLADíKOVá 
A FRANCOUZSKý HOST 

LySIANE BOULLE

OCHUTNáVKA BAGETEK, 
VÍNA, SýRů, SOLI
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CEL ORO ČNÍ  K UR Z   A NGL IČ T IN Y
přijďte si procvičovat hlavu a zdokonalit se v angličtině. 

Kurzy jsou šité na míru požadavkům studentů. 

-  Pomáhám zdokonalovat žáky Zš, Sš.
-  Hraní her v angličtině pro nejmenší 
-  Příprava k maturitě
-  Vytvářím nové skupiny úplných začátečníků i mírně 
    pokročilých
-   Konverzační kurz na různá témata, kurz na 
    procvičování frází
-  Nabízím také firemní kurzy, nebo domácí doučování
-   Individuální kurzy

Pomozte získat nové studenty a získáte slevu -
měsíc kurzovného zdarma.

Pokud jste se již loni hlásili, ale skupina Vám nesedla, 
zkuste to znovu.

Pro bližší informace volejte 774 682 821
 email: nayla@seznam.cz

 Eva Janečková

NABÍZÍME K ODBĚRU TATO 3 ŠTĚňáTK A

Jsou to fenečk y, kříženci psů velk ých ras 
(ridgeback, vlčák, čuvač, doga ...),
mají 7 t ýdnů. 
Jsou vhodné k domečku se zahradou.
Pouze do dobr ých rukou.
Oba rodiče milují děti a lidskou společnost.

kontakt:
728 586 097
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ARKÁDA BOŽANOV
. prodej sudového a lahvového piva Krakonoš
. půjčovna chlazení a párty pípy s pumpičkou
. nabídka ubytování ve statku broumovského typu
. možnost pořádání oslav  pro 35 osob

PONY EXPRES - jízdy pro děti 
se sympatickými koníky poníky - Míšou a Poly

www.arkadabozanov.cz
tel. 720 292 880

AutoškolA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy
skupin řidičského oprávnění

A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
24. 9. 2013 od 15 hod.

Police nad Metují
26. 9. 2013 od 15 hod.

Informace na tel. číslech
491 522 877
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

Výkup nábytku
a nepotřebné veteše.

Likvidace pozůstalosti.
P. Vágner

Gen. Svobody, Broumov 1/5
606 270 421

Platba v hotovosti!

Koupím zemědělské
pozemky.

PLATÍM HOTOVĚ!
Tel: 734 231 272

E T I C
společnost s r. o.

nabízí k pronájmu
poslední volné prostory v budově polikliniky.

Termín prohlídky po telefonické domluvě 
na čísle 603 213 066

Byt k pronajmutí!
2+1 v Broumově na náměstí

(slunný, vytápěný akumulačkami, lze topit i pevnými 
palivy). Cena 3400 Kč včetně vody a světla na chodbě.  

Elektřinu si nájemník hradí sám. 
BEZ KAUCE! 

Podmínky: Pouze pro občany se stálým měsíčním 
příjmem! Možné okamžité nastěhování.

Volejte po-pá od 16 do 20 hod.
So - ne od 10 do 18 hod.:  773 774 614
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Pronajmu zrekonstruovaný byt 1+1 
ve 3. podlaží panelového domu 

v Meziměstí.
Bližší informace na telefonu 

776 672 625

TP  INTERIÉR
nabízí:

•  údržbu domů a bytů (vnitřní i venkovní)
• opravy a nátěry oken a okapů
• drobné zednické práce
• sklenářské práce
• montáže zakoupeného nábytku
• truhlářské práce
• malby a nátěry (vnitřní i venkovní)
• shrnovací stěny a dveře
• čalounění vchodových dveří
• možnost zajištění kompletního úklidu 
   včetně mokrého čištění sedacích souprav a koberců
• možnost zajištění podlahářských prací

Tomáš Šilhán
tel. 605 716 594
mail: tom972@centrum.cz

Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm)  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) ........................... 250 Kč
                                 (9 cm x 3 cm) ............................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov
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